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Marcînd un moment de importanță deosebită în dezvoltarea chimiei
românești, în sporirea contribuției și participării ei la dezvoltarea

generală a țării, ieri și-a deschis lucrările

ÂL lll-LEA CONGRES NATIONAL DE CHIMIEMiercuri, au început la București lucrările celui de-al treilea Congres National de Chimie. Acest larg și reprezentativ forum științific va dezbate, în lumina hotărîrilor Congresului al XlII-lea și Conferinței Naționale ale P.C.R., a orientărilor secretarului general al partidului, președintele Republicii, tovarășul Nicolae Ceaușescu, probleme de deosebită însemnătate privind dezvoltarea,. în continuare, a industriei- șl cercetării chimice românești, în vederea creșterii contribuției lor la progresul neîntrerupt al economiei naționale, la propășirea României socialiste, la ridicarea bunăstării materiale și spirituale a întregului popor.La sosire, tovarășa Elena Ceaușescu a fost întîmpinată de participanți cu multă însuflețire, cu manifestări de înaltă stimă și profundă prețuire. Pionieri și tineri i-au oferit, cu afecțiune și deosebit respect, frumoase buchete de flori.împreună cu tovarășa academician doctor . inginer Elena Ceaușescu, în prezidiul congresului au luat loc miniștri, alți membri ai guvernului, reprezentanți ai vieții noastre științifice.La lucrări participă academicieni. alți oameni de știință, cercetători, cadre didactice din

ACADEMICIAN DOCTOR INCINER ELENA CEAVȘESCOStimați tovarăși.Cel de-al III-lea Congres Național de Chimie reprezintă un eveniment de însemnătate deosebită pentru toți oamenii muncii din domeniul chimiei, care, la fel ca întregul nostru popor, acționează cu toată hotărîrea pentru îndeplinirea în cele mai bune condiții a planurilor și programelor de dezvoltare econo- mico-socială, a hotărîrilor Congresului al XlII-lea și Conferinței Naționale ale partidului, a Programului de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate și de înaintare a patriei noastre spre comunism.La începerea lucrărilor marelui forum democratic al chimiei românești, am deosebita plăcere ca, în numele președintelui Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, al guvernului și al conducerii Consiliului Național al Științei și învățămintului, să vă adresez dumneavoastră, tuturor parti- cipanților la congres, un salut călduros și cele mai bune urări. (Aplauze puternice, 
prelungite).Congresul Național de Chimie urmează să analizeze intr-un spirit de înaltă exigență și răspundere stadiul actual al chimiei românești, activitatea desfășurată în industrie și cercetarea chimică și să stabilească măsurile necesare în vederea înfăptuirii programelor de organizare științifică și. modernizare, de ridicare la un nivel înalt a calității și eficienței, în vederea creșterii mai puternice a contribuției chimiei la dezvoltarea economico-socială a patriei noastre.După cum este bine cunoscut, în anii construcției socialiste, îndeosebi după Congresul al IX-lea al partidului, au fost obținute realizări de însemnătate istorică în dezvoltarea forțelor de producție, în ridicarea nivelului de trai material și spiritual al poporului. România s-a transformat dintr-o țară slab dezvoltată. într-un stat indus- trial-agrar, cu o industrie modernă puternică, organizată pe baza celor mai noi cuceriri ale științei și . tehnicii, cu o agricultură socialistă în plină dezvoltare. S-au dezvoltat puternic . învățămîntul,- știința, cultura — factori fundamentali pentru făurirea cu succes a socialismului, pentru progresul multilateral al întregii țări.Odată cu dezvoltarea puternică a industriei, chimia a cunoscut un ritm dintre cele mai înalte de creștere a producției. în anii construcției 

învățămîntul supprior de profil, specialiști din combinate și întreprinderi chimica.Iau parte, ca invitați, oameni de știință, cercetători și specialiști în domeniul chimiei, reprezentanți ai unor prestigioase instituții științifice și de învățare int din numeroase țări ale lumii. -în asentimentul tuturor parti- cipanților la această importantă manifestare științifică și forum de largă dezbatere al Chifniștilor din țara noastră, tovarășei academician doctor inginer Elena Ceaușescu, prim viceprim-minis- tru al guvernului, președintele Consiliului Național al Științei și învățămîntului, președintele Consiliului științific al Institutului Centrai de Chimie, i-a fost adresat un respectuos salut. împreună cu cele mai calde mulțumiri, pentru prezența la congres, de către tovarășul Ion Ursu, prim-vicepreședinte al Comitetului National pentru Știință și Tehnologie. A fost adresat, totodată, un cald și cordial salut oaspeților de peste hotare, tuturor celor prezenți.Participarea tovarășei academician Elena Ceaușescu la lucrările Congresului Național de Chimie — a subliniat vorbitorul — reprezintă o nouă și eloc-
(Continuare in pag. a Ill-a)

socialiste și. îndeosebi în ultimii 20 de ani, s-au realizat mari centre și combinate industriale, amplasate, practic, în toate zonele țării. Se poate afirma că industria chimică românească cuprinde toate sectoarele moderne ale chit miei și ocupă un loc important în întreaga dezvoltare e- conomico-socială a patriei noastre. Industria chimică românească produce astăzi circa 20 la sută din întreaga valoare a producției-marfă industriale și satisface în cea mai mare măsură cerințele economiei naționale, ale întregii țări.Dezvoltarea puternică a industriei și economiei românești — deci și a industrie) chimice — este rezultatul politicii juste a partidului nostru care, aplicînd în mod creator legitățile generale și principiile socialiste, a acțio- hat1 în strînsă concordanță cu realitățile din țara noastră.în mod deosebit trebuie subliniate eforturile realizate după Congresul al IX-lea al partidului, prin alocarea a circa o treime din venitul național pentru fondul de dezvoltare. Pe această bază s-au putut realiza marile centre și platforme industriale — inclusiv chimice — ' s-a asigurat progresul multilateral al patriei noastre socialiste.Dispunem de o puternică industrie chimică, în stare să satisfacă în cele mai bune condițiuni cerințele actuale și de perspectivă ale dezvoltării economico-sociale a patriei, să aibă un fol tot mai important în întreaga. dezvoltare și ridicare continuă a nivelului de trai material și spiritual âl poporului.Un rol de importanță deosebită’ în dezvoltarea eedno- migo-socială, deci și a industriei^ c-himice, au avut știința, învățămîntul, care. în anii socialismului, au cunoscut o puternică dezvoltare și au avut o contribuție determinantă în realizarea tuturor planurilor și programelor de dezvoltare economico-socială. Putem afirma cu tărie că realizările pe care le-am obținut nu ar fi putut fi înfăptuite fără dezvoltarea puternică a învățământului, a cercetării științifice în patria noastră.Congresul Național de Chimie are loc la jumătatea celtii de-al 8-lea plan cincinal, care trebuie să asigure realizarea obiectivelor strategice stabilite de Congresul al XlII-lea privind trecerea României la un nou stadiu de dezvoltare, realizarea unei noi calități a muncii și vieții, trecerea la dezvoltarea intensivă în toate sectoarele, pe baza celor mai noi cuceriri ale revoluției

tehnico-științifice și a noii revoluții agrare.în prima jumătate ă actualului cincinal au fost obținute realizări de seamă în toate sectoarele de activitate. Aș dori să menționez, în mod deosebit, continuarea dezvoltării industriei chimice, perfecționarea și modernizarea producției, ridicarea calității, a nivelului tehnic, creșterea, rentabilității.■ Așa cum s-a subliniat în ședințele Comitetului Politic1 Executiv, în Tezele din aprilie, este necesar să , concentrăm toate eforturile pentru a lichida cu desăvîrșire unele lipsuri și stări de lucruri negative, pentru înfăptuirea neabătută a programelor de organizare științifică și modernizare a producției; de realizare în toate sectoarele,, a principiilor autocpijduțerii, autogestiunii, de înfăptuire consecventă a programelor de înaltă eficientă economică.Stimați tovarăși,Pornind de la stadiul actual al chimiei românești, de la puternica bază tehnico-mate- rială și puternicul potențial al sutelor de mii de oameni ai muncii, inclusiv al cercetării științifice din chimife, Congresul Național de Chimie trebuie să dea. o nouă orientare, de largă perspectivă privind modernizarea și perfecționarea activității de producție și de cercetare in chimie, ținînd seama de cerințele e- conomiei naționale, ale noilpr cuceriri ale științei și tehnicii.Este necesar să se asigure folosirea tot mai bună a mijloacelor tehnico-materiale și a forței' umane, realizîndu-se o creștere a producției, pe actualele capacități cu cel puțin 50 la sută, în următorii 3—4 ani.în acest sens, trebuie să se treacă cu toată hotărîrea la înfăptuirea neabătută a programelor de organizare și modernizare în, toate ramurile chimiei, să se acționeze cu mai multă hotărîre în elaborarea și introducerea de noi tehnologii care să ducă la o reducere substanțială a consumurilor materiale și .energici. la valorificarea superioară a materiilor prime, la ridicarea calității și îmbunătățirea caracteristicilor fizico- chimice ale tuturor produselor.In același timp, este necesar să se acorde o atenție mai mare organizării științifice a întreprinderilor, creșterii productivității muncii în toate sectoarele de activitate.Sînt necesare măsuri hotărâte pentru întărirea răspunderii, ordinii .și disciplinei, în 

vederea asigurării bunei funcționări a tuturor capacităților de producție, realizării la timp a reparațiilor și celorlalte măsuri privind btina îhtreți- nere și funcționare a tuturor instalațiilor.O atenție deosebită trebuie acordată problemelor legate de creșterea eficienței și rentabilității, aplicării ferme a principiilor autoconducerii, autogestiunii, creșterii răspunderii organelor democratice, a consiliilor oamenilor muncii, a adunărilor generale, astfăl * îneît toți oamenii muncii, din chimie,' în calitatea lor de proprietari, producători și beneficiari, să acționeze cu întreaga răspundere pentru buna-gospodărire a mijloacelor încredințate de popor spre administrare, Să asigure dezvoltarea continuă a industriei chimice conform. . cerințelor dezvoltării moderne, echilibrate, a întregii economii naționale.în realizareatuturor ohiec- . tivelor, cercetarea științifică trebuie să acționeze în strînsă conlucrare cu producția, cu învățămîntul, în vederea e- laborării de noi tehnologii, să asigure perfecționarea produselor și crearea de noi produse „cu caracteristici superioare pentru toate sectoarele de activitate.Atît cercetarea din domeniul chimiei organice, cît și din chimia anorganică trebuie șă adorde o atenție deosebită valorificării superioare a materiilor prime și realizării de noi produse cu caracteristici superioare care să ducă la reducerea consumurilor de materiale și energie, la ridicarea 'calității producției în toate sectoarele..Este necesar să șe acorde o atenție mai mare realizării de noi catalizatori,, noi procese de polimerizare cu caracteristici superioare, dezvoltării biotehnologiilor, , . extinderii procedeelor biochimice. de sinteză, valorificării biomasei și altor materii,Sînt încă multe domenii în care cercetarea chimică poate și trebuie să aducă o contribuție de importanță deosebită în realizarea de noi materiale ,cu . caracteristici superioare necesare peptru celelalte sectoare, ale economiei- naționale.In același timp, este nece- ;Sar șă se acorde o atenție sporită cercetării de perspectivă, fundamentale; să se asigure o-bună repartizare a forțelor de cercetare, atît pentru soluționarea rapidă a problemelor imediate.,cît și, pentru Cercetarea fundamentală,' de perspectivă, avînd în vedere că șînt foarte multe domenii în care cercetarea chimică trebuie să realizeze noi descope

riri. noi materiale și noi produse cu caracteristici tot mai bune.In nici un domeniu nu trebuie să se considere' că am realizat totul. Dimpotrivă, să pornim de la faptul că ceea ce afn râalizat pînă acum trebuie să constituie baza pentru intensificarea cercetărilor, pentru noi cunoașteri, noi descoperiri.Trăim o epocă de puternic avînt al științei și tehnicii, al ■cunoașterii umane în general. Prin esența sa, chimia însăși este o știință a noului, o știință revoluționară și. trebuie să acționăm cu toată fermitatea pențru a ridica nivelul activității. de cercetare științir fică, pornind* de la necesitatea unor noi și noi cuceriri și descoperiri în toate domeniile, în același timp, este necesar să șe acorde, în continuare, o atenție deosebită perfecționării activității de formare a cadrelor, de ridicare a nivelului _de cunoștințe profesionale, tehnico-științifice ale tuturor oamenilor muncii , din chimie, ca de altfel, din toate sectoarele de activitate.Trebuie să avem permanent în vedere dă viitorul poporului nostru este sir ins legat de ridicarea gradului generai. de cunoștințe, de pregătire., de dezvoltarea puternică a științei.Să facem astfel incit știința românească în general — deci și știința chimică — să aibă un rol tot mai important în întreaga dezvoltare a patriei. in făurirea societății socialiste multilateral dezvoltate, în- realizarea comunismplui în România. (Aplauze puter
nice).Ști mâți tovarăși,Punînd în centrul activității realizarea programelor de dezvoltare economico-socială, -dezvoltarea puternică , a chimiei, a cercetării științifice, este necesar, în același timp, -să extindem larg colaborarea internațională, să asigurăm participarea activă a României la. diviziunea internațională a muncii, la schimbul de valori materiale și spirituale.în acest sens, trebuie să dezvoltăm mai puternic colaborarea cu țările socialiste membre in C.A.E.R., cu celelalte țări socialiste, cu țările în curs de dezvoltare, precum și cu țările capitaliste dezvoltate, cu -toate statele lumii, fără deosebire de orînduire socială.în întreaga noastră, activitate trebuie șă pornim ferm de la principiile deplinei egalități în drepturi, respectului inde-
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TRASATE DE TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU

NIVELURI RECORD LA EXTRACȚIE, 
DEPĂȘIRI SUBSTANȚIALE LA LIVRĂRIîn abatajele și carierele întreprinderii miniere Voivozi, competiția pentru producții record de cărbune continuă, in- registrind cote superioare de desfășurare. Intr-adevăr, este cu totul remarcabil spiritul de mobilizare și inițiativă existent in toate sectoarele de producție. la fiecare punct de lucru. pentru depășirea sarcinilor și angajamentelor asumate in întrecerea socialistă pe ramură, în fond, minerii bf'oreni tac permanent dovada unor realizări de- excepție pe frontul extracției și livrării cărbunelui către, termocentrale. Argumente ? în primul rind. volumul suplimentar de lignit expediat beneficiarilor din industria energetică. Apoi, grija deosebită manifestată față de calitatea cărbunelui livrat centralelor termice.Pentru că indiferent de condițiile de zăcămint existente in zonă, se depun eforturi considerabile in vederea creșterii puterii calorice a acestuia. Ar mai fi de adăugat randamentele superioare de extracție înregistrate. Sigur, sint și alte considerente — de natură tehnică și organizatorică — care îndreptățesc afirmația făcută. Ne gîndim, înainte de toate, la volumul total al lucrărilor de descopertă efectuate, la depășirile consemnate la lucrările de pregătiri miniere și la cele de investiții. Firește, de o importanță deosebită se dovedesc a fi abatajele de rezervă .asigurate și modernizările realizate la complexele mecanizate. Oricum am privi lucrurile, la Voivozi, Popești, Cuzap, Budoi, Derna, Suplac, Borumlaca sau Valea Cerului există o adevărată școală a minerilor. . Normal, exigențele sînt mereu altele, solicitările concrete fiind tot mai numeroase în ultimul timp. Acesta este și motivul

Campania agricola de toamnă —
exemplar desfășurată

RECOLTAREA SFECLEI DE ZAHĂR -
ÎN CONFORMITATE CU GRAFICELE

DE LUCRU PREVĂZUTE
14 septembrie a marcat un *•- veniment la întreprinderea de Industrializare a Sfeclei do Zahăr din Tirgu Mureș; executarea probelor la cald. Ce-înseamnă aceasta ? Scurte explicații ne dă inginerul Iosif Csiszer. șeful serviciului producție : ..După executarea probelor instalațiilor la cald, spune acesta. înseamnă că se poate începe fabricația/'Asistăm și noi la punerea in funcțiune a stației de evaporare. Aflăm că stația a beneficiat de o modernizare. în cadrul aceluiași proces de modernizare a fluxurilor■ de fabricație, de perfecționare a calității muncii se mai înscriu înlocuirea stației de centrifugare pentru produsul intermediar si a stației de difuzie, operații cu consecințe pozitive în dirgeția creșterii randamentului de extracție și sporirii indicilor calitativi ai zahărului.în biroul directorului comercial a! întreprinderii, inginerul loan Pastor, citim un telex primit din partea Centralei zahărului : „Lțiați măsuri pentru deschiderea bazelor de recepție a sfeclei de zahăr". Cum se materializează această dispoziție ? ..Pregătirea bazelor de recepție face parte din ansamblul de măsuri care privesc pregătirea fabricației zahărului în această campanie, relevă interlocutorul. Se poate spune deci că toate activitățile subordonate împlinirii amintitului deziderat s-au desfășurat concomitent, probele la cald încheind capitolul pregătirilor. în privința, bazelor de recepție die sint deschise, ceea ce înseamnă că în orice moment pot prelua producția. în județul Mureș, deoarece preluăm sfeclă și din alte județe, avem deschise 25 baze de recepție, dotate cu utilajele neqesare".O astfel de bază se află în a- propierea gării din Sînpaul. Albert Kovacs, șeful acesteia, ne 

pentru care se procedează în mod frecvent ia reconsiderarea activității productive, stabilin- du-se direcții de acțiune eficiente, viabile în vederea realizării ritmice și integrale a planului. Pentru exemplificare,1 ne vom opri la realitatea existentă în prima jumătate a lunii- septembrie din acest, an.Ca în orice sector de producție cu foc continuu și în u- nitățile miniere apar siîuațu neprevăzute care influențează, într-un fel sau altyl, mersul general al producției. Una dintre acestea se referă la extrac-
LA ÎNTREPRINDEREA 

MINIERĂ VOIVOZI

ția cărbunelui in cariere unde condițiile de timp au un cu- vinț de spus îh bilanțul rezultatelor . obținute. Despre ce este vorba ? Cantitatea totală suplimentară de cărbune realizată de la începutul anului a însumat la începutul acestei luni un volum de 46 mii tone cărbune. Normal ar fi fost ca nivelul acesta să crească pe parcursul activității productive desfășurate. Măsurile tehnico- organizatorice stabilite au condus la îmbunătățirea randamentelor de extracție .în subteran. Au intrat în funcțiune cî- teva abataje de rezervă, s-au intensificat lucrările de montare a altora noi. intr-un cuvin!. a crescut substanțial nivelul dg extracție. Nu același lucru s-a intimplat insă și la suprafață, activitatea fiind parțial întreruptă datorită timpului nefavorabil. La aceasta s-a adăugat si existența unor deficiențe pe linia aprovizio

prezintă utilaje de încărcat, de stivuit, platforma betonată. In privința personalului ne asigură că lucrătorii au. fost instruiți, vizîn'd în principal buna gospodărire a producției de sfeclă, pentru a ajunge integral in bun- cărele de, fabricație.Din rațiuni de eficiență și o- perativit’ate, toate bazele de recepție sînt plasate lingă linia ferată. „întreaga producție o transportăm cu mijloace C.F.R “, ne informează inginerul - Pastor.Probele la cald au încheiat capitolul pregătirii și la Fabrica de zahăr din Luduș. Inginerul Ilie Florea, șeful Biroului agricol, evidențiază că sub toate aspectele prelucrarea zahărului din 

nării cu anvelope, Curele tra- pezo.dale și becuri (?!) pentru utilaje de transport, răspunzător fiind Combinatul minier Ploiești. Rezultatul ? Un deficit de aproape 8 mii tone de cărbune în cariere care a afectat in buna măsură nivelul general al rezultatelor obținute. . întrebarea este dacă pot fi recuperate restanțele acumulate pină la sfirșitul lunii septembrie. Răspunsul ni-1 oferă Emil Pătniică, inginerul șef al întreprinderii. „Nici nu se. pune problema să nu ne realizăm angajamentele stabilite pentru această perioadă. Am avut greutăți și mai mari pe fluxurile de producție, dar am reușit să facem față situațiilor a- părute. Pînă la restabilirea completă a activității in cariere am impulsionat ritmul extracției în subteran. Media realizărilor zilnice depășește 4 500 tone cărbune. La drept vorbind pe noi ne interesează in mod deosebit depășirile pentru că. oricum, planul stabilit, iț. realizăm integral. Tocmai de aoee^-jinsistăm._p<i .activitatea din cariere. S-ar putea spune că de citeva zile am ihtrat in normal și la suprafață, Dovadă, depășirea constantă zilnică a nivelului de 1 000 tbne cărbune. Frontul de lucru asigurat în cariere este cu mult peste necesarul perioadei. Dacă vom primi materialele și piesele de schimb solicitate vom putea lucra la întreaga capacitate. De curind au început să producă și cele două cariere de la Văr- zari unde se realizează zilnic aproape 1 000 tone cărbune. . Ih orice caz, pină la sfirșitul lunii, vom recupera restanțele în cariere, existînd și perspectiva unei depășiri a sarcinilor
IOAN GAVEA
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sfeclă poate incepe. Avem in vedere aspectele evidențiate mai sus ; pregătirea tehnică și tehnologică a oameniloi' muncii, specializați pentru diverse faze din flux.Sîntem informați că practic activitatea celor două fabrici s-a declanșat in <ziua de 20 septembrie. „Execuția' probelor lâ cald, ne spunea doctor inginer Augustin Mănișor. directorul Fabricii de zahăr din Tg. Mureș, a coincis cu demarajul recoltării sfeclei de zahăr în unități. în unitățile aferente e nevoie de
MIRCEA BORDA

(Continuare in pag. a V-a)
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Tribuna secretarului U.T.C
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— Sinfefi secretară a comite
tului U.T.C. de la Combinatul 
de Celuloză și Hîrtie Letea, 
Luminița Cirlan, și lucrați aici 
de 8 ani, de la absolvirea li
ceului. Aș dori să-mi spuneți 
ce v-a impresionat mai mult 
cind ați pășit pentru prima 
oară pragul combinatului ?— In primul rind, fluxul tehnologic. Știți, procesul de fabricare a hîrtiei este fascinant. în prima etapă, materia primă, lemnul de foijase și de rășinoase este tocat și prin tratamente chimice se obține pasta mecanică, care este apoi supusă unui proces complex de deshidratare și aerare. Abia după aceea substanța obținută intră in procesul de fabricare propriu-zisă a hirtlei. Sortarea și finisarea sint de asemenea deosebit de complexe și necesită multă pricepere, multe cunoștințe de specialitate. Și încă ceva : C.C.H. Letea dispune de o amplă stație de epurare mecanică și chimică a apelor rezultate din procesul de producție, preîntîmpinîndu-se astfel poluarea mediului Înconjurător.— Vorbind despre pricepe
re, despre temeinice cunoș
tințe de specialitate, ce îmi 
puteți spune in legătură cu 
activitatea profesională a ti
nerilor din această întreprin
dere de prestigiu a municipiu
lui Bacău ?, — Tinerii muncitori sintabsolvenți ai Liceului de celuloză și hîrtie Letea și ai Școlii profesionale de profil, încă de la repartiție ei sînt familiarizați cu locul de muncă, datorită practicii productive desfășurata în cadrul întreprinderii de-a lungul anilor de studiu. Odată integrați la locurile de muncă, tinerii sint cuprinși în diverse forme de pregătire profesională in cadrul cursurilor politehnicii muncitorești. Un rol important în creșterea responsabilității lor in muncă îl au și concursurile profesionale. La nivelul comitetului organizației U.T.C. punem un accent deosebit pe organizarea și desfășurarea corespunzătoare a acestora, pe mobilizarea unui număr mare de tineri, ca și pe popularizarea rezultatelor obținute de el.[ — 4? dori să menționați
cîteva aspecte concrete legata 
de desfășurarea concursurilor 
pe meserii.— S-au susținut probe de concurs la profesiile : electrician, lăcătuș, sudor, strungar. La nivel de municipiu am obținut locurile 4, 5 și 8. în cadrul întreprinderii, ca inițiativă proprie, am organizat întrecerea „Cel mai bun operator chimist", iar la faza pe ramură a concursului „Cel > mai bun sortator" ce s-a des- j fășurat în luna septembrie la Piatra Neamț, am obținut locurile 1 și II prin repre- 

I zentantele : Biliș Elena și 
I Borulea lulia.I — Vă mulțumesc aceste re- 

sulfate ?
— Cred că potențialul tinerilor din combinat este mai mare. Printr-o mal bună or- £ ganizare șl selecție a acesto- | ra la faza de masă, am fi | putut obține locuri fruntașe 

I la toate meseriile.

— Vizitind întreprinderea și 
stînd de vorbă cu tinerii spe
cialiști, am constatat că, în 
ultimii ani, combinatul a fost 
supus unui amplu proces de 
modernizare. In ce constă 
participarea tinerilor la rea
lizarea acțiunilor de înnoire 
a utilajelor, a întreprinderii în ansamblu ?— Lunar, în cadrul comisiei profesional-științifice,' se prezintă referate privind acțiunile de modernizare in curs, privind creșterea eficienței producției, reducerea importurilor și realizarea de economii Ia nivelul tuturor compartimentelor. în afara acestor comunicări „de rutină", ce vizează rezolvarea problemelor urgente din programul adunărilor generale, in atenția noastră stă permanent realizarea temelor de cercetare propuse la începutul anului. Din cele 4 teme finalizate pină in prezent as dori să amintesc : „întocmirea diagramei de presare de la presele umede ale mașinii numărul 6“, realizată de inginerul Eufimii Sicoe, ou efect economic în reducerea procentului de brac umed și încadrarea în consumul de material fibros, realizmd economii de 90 000 lei inual. șl „Dispozitivul de reglare a gramajului la mașina de hir- tie", realizat de inginera Georgeta Lungu, ce vizează reducerea importului și are o eficiență economică de 18 800 le».

— Ce problemă vă preocupă 
în mod deosebii ?— Perfecționarea activității de conducere a organizației U.T.C., implicarea conștientă a tuturor membrilor comitetului, a fiecărui secretar de organizație în ansamblul vieții economice și politice a întreprinderii, a organizației din care face parte.— Ați putea numi una din 
formele de perfecționare o 
cărei eficiență ați probat-o în 
viața organizației U.T.C. de 
la C.C.H. Letea ?— Schimbul de experiență pe problemele vieții de organizație desfășurat în întreprinderea noastră, în colaborare cu Școala interjudețeană de partid — cursul de 3 luni U.T.C. Acest schimb de experiență s-a constituit într-o utilă dezbatere și a mobilizat într-o formă sau alta pe toți uteciști! din întreprindere. Obiectivul nostru final la oricare din acțiunile desfășurate este acela de a-i face pe tineri conștienti de responsabilitățile ce le revin, de munca lor, de inițiativele lor, de bunul mers al întregii noastre activități.

— Aveți vreun răspuns la 
o întrebare pe care nu v-am 
adresat-o ?— Nu este o invitație pe turor eelor ee noască, să viziteze obiectivele social-eulturale și sportive ce împlinesc viața tinerilot din întreprindere, dincolo de programul eelor 8 ore de muncă : căminul de copii și creșa, moderna bază sportivă, clubul și căminul tineretului, biblioteca tehnică dotată cu un bogat material documentar.

un răspuns, ci 
care o fac tu» 
vor să ne cu»
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„învățămintul politico-ideologic nu este un scop în sine — îmi spunea Albinuta Călugăru, activist la secția de propagandă a Comitetului municipal Bacău al U.T.C. EI constituie o cale eficientă de ridicare a conștiinței profesionale a tinerilor, de întărire a răspunderii, de perfecționare a întregii activități a organizațiilor U.T.C.". Ținînd seama de aceste profunde implicații în viata colectivelor de tineri, am urmărit, imprsună cu activiștii Comitetului municipal Bacău al U.T.C., modul în care se pregătește deschiderea noului an de invățămint politico-ideologic.în cadrul aeestei forme de în- vățămînt, în municipiul Bacău sînt cuprinși aproximativ 44 060 
de uteciști, iar dintre aceștia peste 9 00Q de tineri, membri 
P.C.R., isi vor desfășura activitatea în cadrul Invățămintului de partid. Conducerea dezbaterilor este încredințată propagandiștilor care, lunar, vor a- profunda teme ce decurg din documentele partidului, clarifi- Cînd unele aspecte mai puțin înțelese, stabilind îmoreună, Cursant! și propagandiști, măsuri pentru perfecționarea muncii. Pregătirile pentru începerea noului an de învățămînt po- litico-ideologie au Început încă din luna Iulie, cind s-au făcut propunerile pentru propagandiști și s-au realizat instruirile eu secretarii adjuncți cu probleme de propagandă din întreprinderi, Am putut urmări de asemenea graficul de desfă-, șurare a cursurilor noului an de învățămint 1988—1989. întoemit încă înainte de începerea acestuia, pentru a se realiza corelarea cursurilor eu adunările generale U,T,C, La șfîrșitul lunii septembrie are loc, ea in fiecare an, întîlnirea propagandiștilor pe centre de invățămint, intilnire concepută ca un schimb de experiență si opinii intre propagandiștii cu experiențe pozitive în activitatea politică și colegii nou aleși, nrllej cu care se clarifică toate problemele ținînd de formele șt metodele folosite pentru obținerea unei noi calități în activitatea de propagandă. Eficiența acestor dezbateri va fi probată de modul în eare vor reuși să se implice cursanți) in dezbateri, de 
modul în care teoria își va găsi teren de aplicare concretă la fiecare loc de muncă în parte.Pentru anul de învățămînt 1988—1989 s-au organizat, la nivelul municipiului Bacău, 21 
cercuri de dezbateri pe teme de 
istorie, socialism, materialism dialectic și istoric, filozofie și economie politică, care vor cu-

prinde un număr de 371 cursantă De asemenea, in scopul realizării unei mai bune pregătiri politice a tinerilor, sînt preconizate 21 cercuri de pregătire a cadrelor, eu un1 număr de 666 de cursanți. De un sprijin deosebit se bucură Comitetul municipal U.T.C., propagandiștii din întreprinderi, din partea lectorilor Scolii interjudețene de partid, atît pentru pregătirea cadrelor de conducere U.T.C.,

Si procedeelor folosite pentru a realiza o eficientă sporită a cursurilor învătămîntului politico-ideologic", afirma tovarășa Albinuta Călugăru. „Pentru instruirea propagandiștilor, pe lingă instruirile lunare, vom înmulți schimburile de experiență vizind aspectele complexe ale activităților de propagandă. O experiență pozitivă în acest sens am înregistrat anul trecut, prin realizarea unei astfel de

Învățămîntul politico-ideologic
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eit și în organizarea unor acțiuni deosebite, schimburi de experiență, acțiuni-model, expuneri, sugestii privind folosirea eficientă a materialului de propagandă.Activitatea învățămîntul sînt activități de propagandă, politico-ideologic . .......................... cu „bătaie lungă", vizind in primul rind modelarea conștiinței tinerilor în funcție de realitatea economică și social-poliUcă, in raport cu problematica impusă de etapa actuală de dezvoltare economică a tării noastre. De aceea, un accent deosebit trebuie să se pună pe alegerea celor mai eficiente forme și metode de abordare a temelor impuse de studierea documentelor de partid șt de stat. „în acest an ne-am propus diversificarea metodelor

acțiuni la întreprind îrea Metalurgică din municipiu. De asemenea, am constatat că, prin organizarea riguroasă a adunărilor de analiză a modului în care s-a desfășurat și finalizat in- vățămîntul politic din anul precedent. prin dezbaterea cu simț de răspundere a problemelor puse de prezența efectivă a tinerilor la cursuri și de combativitatea acestora în cadrul cursurilor, se creează premise favorabile creșterii eficienței învătămîntului politie în noul an de invățămint".Desigur, un obieetiv prioritar este acela al antrenării tuturor tinerilor Ia dezbateri. Pe Ungă formele devenite „tradiționale" (și uneori de rutină) ■ expunerea, informarea politică și referatul, realizate de tineri lunar,

prin rotație, am reținut și cite- va, ce vizează atragerea reală a tinerilor la viața politică și economică a Întreprinderilor. Aș nota, in primul rînd. folosirea mijloacelor vizuale, a diapozitivelor și filmelor, in tratarea problemelor concrete ale producției. Ce înseamnă.- de exemplu. creșterea productivității muncii la întreprinderea de Mașini Unelte, cum se concretizează aceasta la flecare loc de muncă, ce implicații are In dezvoltarea vieții economico-socia- le a ■municipiului? Prin intermediul diapozitivelor ce prezintă aspecte de muncă, grafice, scheme, se realizează nu numai instruirea tinerilor, ci și sensibilizarea aceztora in legătură cu implicațiile complexe ale unui aspect teoretic. Alteori, dezbaterile se pot desfășura direct la locul de muncă al cursanților, unde sint invitați specialiști, cadre de răspundere care pot prezenta concret implicațiile in producție ale unui eoncent teoretic dezbătut anterior. Am reținut, de asemenea, din multitudinea formele» de desfășurare a cursurilor invățămintului politic și dezbaterile-model, în cadrul cărora propagandiști și cursanți sint membri Mi OOMitetulul municipal U.T.C.. la care sint invitați numeroși tineri. Ca o prelungire a dezbaterilor ee au loc în cadrul intîlnirilor lunare ale învățământului politico-ideologic se conturează și emisiunile de la stațiile de radioamplificare din Întreprinderi, realizate sub genericul „Tinerii întreabă !“ Exemplificăm cu un set de întrebări, care își pot găsi răspunsuri bine fundamentate teoretic. contribuind la o mai bună pregătire politică ; „Ce șînt stocurile supranarmative ?“ „Cum se produc stocurile supra- normative ?“în loc de concluzii, consemnăm cuvintele tovarășului Gigi Dinu, prim-secretar al Comitetului .municipal Bacău al U.T.C. ; „Experiența a demonstrat eă cei mai buni «elevi» ai eursuri» lor învătămîntului politico-ideologic sînt și fruntași în producție. Acest fapt concretizează eficiența productivă a unei activități politice organizate în formele ei cele mai aetive. Răspunderea noastră, a activiștilor, ește aceea de a uni eforturile secretarilor adjuncți eu probleme de propagandă, ale propagandiștilor și cursanților, de a le coordona, astfel incit fiecare dezbatere și învățămîntul în ansamblu să înregistreze în acest an noi parametri de eficiență".

și spiritul novator 
premise ale reușiteiactivitate culturală. De altfel, s-a instituit o tradiție în cadrul comisiei de propagandă, de a îmbina activitățile instructiv-educative cu cele cultural-sportive", îmi spunea Narcisa Cîriigeanu.Mă interese? Îndeaproape de activitatea de creație teh- nico-științifică a tinerilor. Gazdele mă impresionează punîndu-mi în față colecția foii volante a întreprinderii, INVENT, ce apare lunar. Colaborator al acestei foi volante poate deveni orice tlnăr specialist din întreprindere pasionat de activitatea de inovație. Inițiatorul in secțja Turnătorie, acestei veritabile publicații oa

Timpul liber și activitatea educativă
Toamna te întimpină la Bacău cu laitmotivele poeziei bacovlene : ploaia monotonă, sau lumina blîndă. autumnală. Șl totuși...........griul" bacovianeste întrerupt la tot pasul de explozii vegetale — iar chipurile tinerilor, în ciuda ploii sau a vremii răcoroase, sînt departe de a exprima anăsăto- rul „spleen” bacovian. Și atunci, in mod firesc, te simți a- proapo dator să pătrunzi în universul spiritual al tinerilor acestui municipiu. Familiari- zîndu-mă cu el, notez cîteva cifre semnificative : in prezent aici funcționează 22 de școli generale cu 26 620 elevi, 12 licee cu ÎS 880 elevi, 8 școli profesionale, un institut de subingineri. Cu 4 cinematografe. un teatru și o filarmonică. 2 186 mii volume in biblioteci, 171 formații și interpret! laureat) și peste 20 000 de tineri cuprinși în manifestările Festivalului național „Clntarea României", Bacăul este un puternic centru cultural al județului. Ce se află dfneolo de aceste cifre și date 7 Schițînd un răspuns aproximativ putem spune că în spatele datelor de mai sus, ce se constituie într-o realitate obișnuită a zilelor noastre, se află efortul locuitorilor sâi. al colectivelor de oameni ăi muncii și, nu în ultimul rind, Inițiativele de excepție ale tinerilor, ale celor 50 109 de uteciști din municipiul Bacău.La sediul comitetului municipal al U.T.C. stau de vorbă

eu tovarășul Gigi Dinu, prim secretar, și cu tovarășa Luminița Manolo, secretar cu probleme organizatorice, în legătură eu activitățile organizate pentru petrecerea timpului liber al tinerilor, (Deși prinși in activitățile complexe ale campaniei agricole de toamnă, aceștia găsesc răgazul să stea de vorbă cu reporterul). Programul activităților de educație matertallst-ștllnti- flcft, juridică, moral-cetățe-

fleație ț „Sănătatea familiei depinde de noi", la întreprinderea județeană de Gospodărire Comunală și Locativă Bacău ; dezbaterea pe tema „Crearea de noi modele, condiție a creșterii competitivității pe piața internă și externă", la întreprinderea de Confecții. La astfel de acțiuni vor participa mii de tineri din municipiu. „încercăm ea, în eadrul acestor manifestări, să evităm formalismul și rutina, 
folosind o. mare varietate de

mâții de dens și formații corale din oraș. Toamna aurie, toamna roadelor bogate este de fiecare dată prilej pentru tinerii artiști amatori băcăuani să se bucure de laurii ce încununează efortul susținut pentru Împlinirea unei pasiuni. Iar pentru locuitorii Bacăului, un minunat prilej de a-1 a- plauda timp de mai multe zile, împreună cu interlocutorii mei am răsfoit programele cîtorva seri ale tineretului (pe care organizatorii înceareă să le desfășoare cu regularitate joia și sîmbăta). M-a impresionat diversitatea momentelor aflate pe afișul acestor manifestări. Am selectat citeya

Manele mă asaltează cu noi și noi informații, materiale, nume... Bogata activitate culturală a tinerilor din municipiul Bacău ș-a concretizat în rezultate deosebite obținute la uitima ediție a Festivalului național „Cîntareg României": 32 premii I, 15 premii II. 9 premii III, 6 mențiuni. Sînt rezultate ce vor fi trecute în Cartea de onoare a uteciștilor din Bacău, despre a cărei inaugurare îmi vorbise cu puțin timp înainte primul secretar al Comitetului municipal Bacău al U.T.C.Cenaclul de anticipație „Clepsidra", condus de inginerul electronist Alexandru Un-
INIȚIATIVE... CONTRA CRONOMETRU

neaseft și economici pentru lunile septembrle-octombrio este deosebit de încărcat. Consemnez cîteva repere ; „Tribuna dezbaterilor polltico-ldeologiee pentru tineret, pe probleme ale educației mnteriailst-știm- țifice", organizată Ia Clubul Combinatului de Celuloză și Hirtie — Letea în colaborare cu cercetătorii de la Muzeul de Științe ale Naturii; „Tribuna dezbaterilor pe probleme juridice" se va desfășura la Clubul Combinatului de Prelucrare a Lemnului, cu mobilizarea a 150 de tineri; „Familia tină- ră. Implicată in marile răspunderi ale societății", la întreprinderea de Morărlt și Pani-

forme si metode precum și un bogat material ilustrativ", afirma tovarășul Gigi Dinu.în fiecare toamnă se desfășoară in Bacău „Balul stagiarilor", la care participă ingineri stagiari din marile întreprinderi ale municipiului. Manifestarea permite și un interesant sehimb de opinii pri-resant sehjmb de opinii privind modul de adaptare a ținerilor stagiari la locurile de muncă, privind pe care aceștia perspectivele 
.... .. __ _. le au ca specialiști in unitățile economico unde sînt încadrați. A intrat, de asemenea, in tradiția activităților culturale din Bacău manifestprea-concurs „Toamna culturală băcăuană", la cars participă tineri interpret! do muzică populară, ușoară, for-

dintre eele mai originale : prezentarea unor tradiții populare (prin intermediul filmului), a unpr aspecte legate de evoluția modei : lecții ad-hoc de dans clasic și. modern ; filme artistice sau de educație materialist-științifieă prezentate in serial, concursuri de e- nigmistică, audierea eelor mai interesante creații ale membrilor cenaclului de anticipație „Clepsidra". Constat preocuparea organizatorilor acestor plăcute sori ale tineretului de a oferi tinerilor nu numai prilejuri de distracție și amuzament, ei și unul de a se cunoaște mai bine, de a-și „măsura" cunoștințele, perspicacitatea. aptitudinile. Luminița

gureanu, își desfășoară frecvent activitatea in mijlocul tinerilor clin marile întreprinderi ale orașului, contribuind la o mai bună cunoaștere de către aceștia a unui gen literar interesant, care stimulează și preocupările științifice ale tinerilor, în prezent, cenaclul (dintre membrii săi permanent! ji amintim pe ; Viorel Mihalcea, Adrian Torpeșcu, Gabriel Mocanii. Ovidiu Buf- nilă) pregătește, ca în fiecare an, în luna octombrie „Zilele cenaclului «Clepsidra»", manifestare ee va prilejui tinerilor din municipiul Bacău o Interesantă întîlnire cu literatura de anticipație.
„Cu cîțjva ani în urmă, pa-

sionatii drumețiilor montane erau o raritate în Bacău. Acum, echipamentul de munte e din ce în ce mai greu de găsit în magazine", îmi spune unul din membrii clubului de turism „Vepiți cu noi", al cărui echipaj „Carpica" se află la a 6-a expediție, de turism există in fiecare întreprindere unele, funcționează eereuși de alpinism", Luminița Manele, ea . pasionată aipipistă, membră a echipajului „Carpica". „Obiectivele cercurilor de turism sînț ; cunoașterea frumuseților patriei, a florei și faunei Ceahlăului, cartografierea unor zone montane mai puțin circulate și, nu în ultimul rînd, petrecerea timpului liber în mijlocul naturii". Am călătorit si eu împreună cu tinerii membri ai cercurilor, de turism din Bacău, străbătlnd Ceahlăul, Apusenii. Bucegii, Retezatul, odihnindu-mi apoi privirea pe fascinanta priveliște a Deltei, în mai Putin de o oră. răsfoind albumele și caietele de însemnări ale acestor pasionați ai turismului, am străbătut mii de kilometri, depășind in spațiu și timp limitele posibilului.Daeă ar trebui să situez în prim-plan unele din multiplele virtuți puse în evidență de prezentarea manifestărilor eultural-educative și de petrecere a timpului liber al tinerilor, acestea ar fi extraordinara pasiune, lncitantul spirit de inițiativă al organizatorilor, participanților, al maselor largi de tineri cărora li se adresează toate aceste activități.

„Cluburi aproape iar, în ehiar afirmă însăși o

în funcție de profesia lor, oamenii își imaginează lumea intr-un fel sau într-al- tul. Pentru cei de la întreprinderea Metalurgică Bacău, nu poate fi imaginată o lume fără forța focului, pentru că „inima" întreprin^ derii este turnătoria, după cum îmi spunea unul dintre interlocutori. Ochiul reporterului surprinde la fiecare pas secvențe revelatoare pentru „pulsul" uzinei : ordinea riguroasă ce domnește în toate spațiile de producție, mișcarea grăbită a vehiculelor care asigură transportul intern, clocotul muncii .'. ........chipprjle concentrate ale oa- tehnico-științifice ește tînă- meniior’ăflați' .pe’fluxul de rul“Subingirrer Ovidiu Bufni- productie. Hotărît lucru! lă, nu numai un pasionat. Este imposibil să surprinzi în toată complexitatea ei activitatea unui gigant industrial, cum este I.M, Bacău.Mă opresc in secția 100 — Turnătorie, unde îl întîlnese pe Gelu Sușulete, electrician, secretarul organizației U.T.C. La început surprins de prezența mea acolo și de dorința de a sta de vorbă cu el (de ce tocmai acolo, cind uzina este atît de mare și de ce tocmai cu el, cind sînt atîția tineri... ?,) devine în scurt timp un interlocutor activ. în această secție se toarnă armături din fontă, piese din oțel și neferoase. Specificul secției îl reprezintă profesia de turnător- formator, dar în fluxul tehnologic își găsesc utilitatea și electricienii, lăcătușii. Uteciștii din organizația pe care o conduce și-au realizat și depășit pînă în prezent planul economic, atît prin acțiuni în sprijinul producției (curățiri și vopsiri la armăturile turnate din fontă, turnarea în întregime a unor importante repere), cît și prin aețiuni de muncă patriotică : recuperarea fierului vechi, plantări de pomi in zona „Izvoare". îmi vorbește entuziasmat de una din acțiunile de modernizare la care au participat tinerii din secția lui : înlocuirea vechilor hidroteste cu relee de dozare în timp a apei în conținutul amestecului, ceea ce a dus la creșterea calității amestecului de formare. Forțez dialogul cu un clișeu gazetăresc : „Ce vă propuneți în perioada următoare?" îmi răspunde fără nici o ezitare. „Doresc să reprezint cu cinste întreprinderea la Concursul de protecția muncii, faza pe centrală".La sediul comitetului organizației U.T.C. discut eu Narcisa Cîriigeanu, secretar adjunct cu probleme de propagandă, despre problemele curente ale vieții de organizație. Planul economic de muncă patriotică, cu o valoare de 225 000 lei, a fost realizat în proporție de 95 la șută, prin lucrări în sprijinul producției, activitate de cercetare, recuperarea a 178 tone de fier vechi, acțiuni de muncă patriotică finanțate (plantări de pomi și viță- de-vie în lunca Bistriței) și nefinanțate (acțiuni de întreținere a spațiilor verzi, de modernizare a întreprinderii). „S-au desfășurat pînă în prezent 5 concursuri politico-edueative ; în cadrul celor deuă eluburi muncitorești desfășurăm o bogată

inventator, ci și un talentat creator de literatură. în loc de alte aprecieri privind activitatea de inovație • la I.M.B., notez cîteva date extrase din colecția INVENT ; „Vă reamintim : ' - ■ ■Bibliotecii tehnice se află peste descrieri „Programul zare al cuprinde 72 necesar ca plinite la timp, eficient, corespunzător !“; „Potențialul tehnico-științlfic uman din întreprinderea noastră, tradiția în domeniul creației tehnice, ca și locurile fruntașe obținute de-a lungul anilor ne îndreptățesc speranța să județ în invenții peste 21 inovații stimulativ creat, competența cadrelor tehnice sînt tot atîtea premise pentru acei atît de necesar salt calitativ". Stilul articolelor nu este pur Informativ, ci unul mobilizator, entuziast, „bătăios", aș putea spune.Un astfel de mod de a aborda activitatea de creație, nu poate rămîne fără urmări practice, care se măsoară la I.M.B. în economii de sute de mii de lei și. ce e mai important. în realizarea acelui necesar spirit de competitivitate fără de care a- ceastă importantă latură a producției nu poate exista. Selectez cîteva nume de tineri inventatori și realizările lor : montarea și darea în exploatare a centrelor de prelucrare cu comandă program, prin efortul inginerului Dan Chira și al electronistului Costel Hirțescu ; folosirea nisipului de zirconiu în prepararea amestecului de formare, în secția Turnătorie, acțiune concepută și finalizată de inginerul Sergiu Stanciu; dozarea rășinii fenolice in amestecurile de miez, inovator : inginer Lucian Butiuc ; propunerea de inovație a inginerului Ștefan Berbece : Sistem automat de protecție și comandă pentru benzile subterane.„Poate fi creația o formă de eroism ?“ se Întreabă Ovidiu Bufnilă intr-unui din articolele sale. întrebarea rămine deschisă generațiilor de tineri ce poartă pe umerii lor răspunderea saltului calitativ generator de noi valori economice, sociale și, nu în ultimul rînd. umane.

în fondul a I.M.B.5 000 de invenții" ; moderni-de de întreprinderii de măsuri 1 Este ele să fife înde-

obținem locul I pe cadrul mișcării de și inovații. Cele de propuneri de și invenții, cadrul ambiția și
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AL III-LEA CONGRES NAȚIONAL DE CHIMIE
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academician doctor inginer elena ceaușescu
(Urmare din pag. I) pendenței și suveranității naționale, neamestecului in treburile interne și avantajului reciproc.Este necesar să participăm în toate domeniile — deci și în cel al chimiei — la. realizarea programului de lungă ■durată, de colaborare, de specializare în activitatea de cercetare științifică și tehnologică, să extindem, totodată, cooperarea și specializarea în producție.Cercetarea chimică românească va conlucra tot mai strîns cu institutele și oamenii de cercetare din diferite țări pentru a soluționa mai rapid, cu blemele noi, complexe, care se .-țoifțfe itbnUirie.-'țîEO- cleare și trecerea, la dezarmarea convențională, la elimi-

pun astăzi în fața cercetării științifice.Apreciem participarea unui număr important de oameni de știință din alte țări la Congresul chimiei românești, ca o expresie a relațiilor de conlucrare existente și a dorinței de a intensifica colaborarea în cercetarea științifică dintre țările noastre.în același timp, împreună cu întregul nostru popor, cercetarea chimică — ca, de altfel, întreaga noastră cercetare — acționează cu toată ho- tărîrea pențru o politică de pace, pentru dezarmare și, în primul rînd,. pentru dezarmarea nucleară, pentru eliminarea definitivă a armelor nu- 

narea armelor chimice și a oricăror arme de distrugere în masă.Țara noastră este hotărîtă să acționeze cu. toată ’ fermitatea pentru- realizarea unei politici noi, democratice, a unei lumi fără arme și fără războaie.Acționăm cu toată hotărîrea pentru dezvoltarea colaborării -cu toate țările din Europa, pentru încheierea cu succes a Conferinței de la Viena, care ■să dea o nouă perspectivă întăririi colaborării și conlucrării în toate domeniile, inclusiv în domeniul științei, cercetării. Ne pronunțăm ferm pentru realizarea îri Balcani a unei zone fără arme nucleare și chimice, fără; baze militare, a colaborării pașnice în toate domeniile de activitate.

Ținînd seama de situația ■gravă a economiei mondiale si' îndeosebi a. țărilor în curs de dezvojtare, ne pronunțăm pentru soluționarea globală a problemelor subdezvoltării, pentru o nouă ordine economică mondială, pentru progresul economico-social al tuturor . statelor și. creșterea rolului științei în dezvoltarea economiei, mondiale, în realizarea unor relații noi, de egalitate între toate statele lumii.Oamenii de știință români sînt hotărîți să-conlucreze tot mai strîns cu oamenii de știință de pretutindeni. în vederea creșterii rolului acestora în realizarea unei politici ■ noi, democratice, pentru, triumful rațiunii, al păcii și co

laborării între toate națiunile lumii.în încheiere, aș dori să exprim încă o dâtă convingerea că lucrările celui de-al III-lea Congres Național de Chimie vor marca un moment de importanță deosebită în . dezvoltarea chimiei românești, în sporirea Contribuției și participării ei la dezvoltarea generală a țării, la înfăptuirea programelor de dezvoltare e- conomico-sociălă și "ridicare a patriei noastre pe noi culmi de progres, și civilizație, de creștere continuă a bunăstării materiale și spirituale, de întărire a independentei și veranității- României. (Vii 
aplauze).Urez denlin succes lueragilor Congresului ! (Aplauze 
puternice, prelungite).

TOVARĂȘA ELENA CEAUȘESCU 

a primit pe academicienii sovietici 
A. M. Prohorov și V. A. KoptiugTovarășa academician doctor inginer Elena Ceaușescu, prim viceprim-ministru al guvernului, președintele Consiliului Național al Științei 'și învăță- mîntului, a primit, miercuri după-amiază, pe acad. A.M. Prohorov, membru al Prezidiului Academiei de Științe a U.R.S.S., laureat al Premiului Nobel, și acad. V.A. Koptiug, membru al Prezidiului. Academiei de Științe a U.R.S.S., care participă la lucrările celui de-al III-lea Congres Național de Chimie.Oaspeții au apreciat importanța deoșebită pe care o prezintă cel de-al III-lea Congres 

Național de Chimie din țara nopstră, manifestare științifică ce’ prilejuiește totodată un valoros schimb de experiență și de păreri între oamenii de știință români și participanții de peste hotare.în cursul întrevederii au fost abordate probleme legate de dezvoltarea colaborării și conlucrării în sfera cercetării chimice, a cercetării științifice în ; general, dintre oamenii de știință din România și din Uniunea Sovietică.Au fost subliniate posibilitățile existente pentru amplificarea în continuare a acestor relații, pentru extinderea con

lucrării și în alte domenii ale activității de cercetare științifică, în folosul, dezvoltării economico-sociale a fiecărei țări, al promovării , largi a ,progresului tehnico-științific.în cadrul convorbirii,, au fost subliniate rolul și răspunderea ce revin oamenilor de știință de pretutindeni în folosirea cuceririlor geniului uman, ale revoluției tehnlco-ș'tilnțifice, exclusiv în interesul păcii, progresului, bunăstării și prosperității tuturor popoarelor.La primire a participat tovarășul Ion Ursu, prim-vicepre- ședinte al Comitetului Național pentru știință și, Tehnologie.
PRIMA ZI A LUCRĂRILOR

(Urmare din pag. I) ventă dovadă a interesului și sprijinului deosebit pe care conducerea României socialiste, personal secretarul general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii, tovarășul Nicolae Ceaușescu. le manifestă față de rolul industriei chimice în dezvoltarea economiei naționale, față de știință, tehnologie și învățâmînt, ca forțe esențiale ale producției și ale culturii contemporane, care au cunoscut în țara noastră, în cei 23 de ani ai Epocii parcurse de la cel de-al IX-lea Congres al partidului, un avînt fără precedent. Ingăduiți-ne să folosim acest prilej — a spus vorbitorul — pentru a vă ruga să transmiteți conducătorului iubit al partidului și statului expresia celei mai vii recunoștințe pentru tot ceea ce face spre propășirea țării si binele poporului. împreună cu angajamentul nostru de. a munci mai mult și mai bine, în spiritul orientărilor pe care ni Ie-a dat, pentru transpunerea exemplară în viață a 

programelor aprobate de Congresul al XIII-lea și Conferința Națională ale partidului.S-a relevat că această manifestare devenită tradițională — Congresul Național, de Chimie — constituie un forum reprezentativ al industriei chimice, ramură cu un mare aport la dezvoltarea generală a țării, la formarea venitului național, la participarea susținută a României la circuitul mondial de valori. La afirmarea chimiei, ca ramură de frunte a economiei țării — a arătat vorbitorul — o contribuție de cea mai mare importantă o aduce activitatea exemplară, multilaterală, a tovarășei academician Elena Ceaușescu. Savant de largă recunoaștere internațională. autor alunei opere științifice pe tărîmul chimiei, ce a văzut lumina tiparului pe cele mai diverse meridiane ,— bucu- rîndu-se de unanima prețuire a specialiștilor —. personalitate puternic angajată în transpunerea în viață a politicii de colaborare și pace a României socialiste, prin înaltele funcții de partid și de stat ce i s-au în

credințat în virtutea bogatei, sale experiențe în munca politică și lupta revoluționară, tovarășa Elena Ceaușescu a participat neobosit la puternica dezvoltare și modernizare pe care le-a cunoscut în anii noștri chimia românească. în programul științific ăl acestui congres avem, de altfel, bucuria deosebită de a recunoaște un mare număr de orientări, teme și direcții de. lucru, lucrări și realizări concrete, instituții și colective de profil care își datorează nemijlocit existența distinsului om de știință român. Tovarășei Elena Ceaușescu îi aparține însăși inițiativa convocării periodice a acestui for științific de seamă — Congresul Național de Chimie, în numele participanților, tovarășei Elena Ceaușescu i-a fost adresată rugămintea respectuoasă de a inaugura lucrările Congresului.
Tovarășa academician doctor 

inginer ELENA CEAUȘESCU, 
prim viceprim-ministru al gu
vernului, președintele Consiliu
lui Național al Științei și Invă- 
țămintului, președintele Consi
liului științific al Institutului 

Central de Chimie, a rostit cu- 
vintarea de deschidere a celui 
de-al III-lea Congres Național 
de Chimie.Cuvîntarea a fost urmărită cu viu interes și subliniată cu îndelungi aplauze.Exprimînd călduroase mulțumiri tovarășei Elena Ceaușescu pentru cuvîntare. tovarășul. Ion Ursu a subliniat că pentru toți cei ce-și desfășoară activitatea în domeniul chimiei — in producție. cercetare, inginerie tehnologică, în învățâmint — orientările șl îndemnurile formulate se vor constitui intr-un a- devărat program al activității viitoare, consacrată înfăptuirii întocmai a sarcinilor încredințate. a obiectivelor de dezvoltare economico-socială a țârii. S-a afirmat convingerea că mesajul profund umanist adresat chi- miștilor. savanților și specialiștilor din toate sectoarele, oamenilor de știință de pretutindeni, va transmite cu vigoare în lume dorința de bună înțelegere, de colaborare si pace a României socialiste, a conducătorului partidului și statului 

nostru, tovarășul» Nicolae Ceaușescu.în continuarea ședinței. a luat cuvîntul tovarășul Ion M. Nicolae. ministrul industriei chimice și petrochimice.în numele conducerii ministerului. vorbitorul a adresat tovarășei Elena Ceaușescu un respectuos omagiu și cele mai calde mulțumiri pentru indicațiile deosebit de prețioase cuprinse în cuvîntarea rostită la deschiderea lucrărilor congresului.S-a relevat că prin punerea în funcțiune, în ultimii 23 de ani. a peste 1 250 obiective, industria chimică și petrochimică românească a înregistrat. în fiecare cincinal, ritmuri de creștere constant mai ridicate, decît cele obținute pe ansamblul industriei. în comparație cu anul 1965, producția in acest an a sporit de aproape 9 ori, cu un ritm mediu anual de creștere de peste 10,5 la sută. Chimia și petrochimia contribuie cu circa 25 la sută la exportul tării, produsele românești fiind prezente astăzi în peste 100 de țări.

Toate acestea, a subliniat vorbitorul, reflectă cu putere preocuparea statornică a secretarului general al partidului. _ președintele Republicii, tovarășul Nicolae Ceaușescu. pentru edificarea unei industrii chimice modernă, de înalt randament, în măsură să contribuie tot mai susținut la satisfacerea cerințelor economiei naționale, să participe tot mai intens si eficient la schimburile externe, la cooperarea economică si tehm- co-științifică internațională.O contribuție esențială la realizările obținute a avut-o prestigioasa operă științifică a tovarășei academician doctor inginer Elena Ceaușescu. precum și vasta sa activitate in sfera organizării și coordonării muncii pe tărîmul științei. în- vățărhîntului și culturii.Asigurăm pe secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. pe dumneavoastră. mult stimată tovarășă academician doctor inginer Elena Ceaușescu. că vom face totul pentru realizarea sarcinilor ce ne-au fost trasate, pen

tru aducerea la îndeplinire a indicațiilor date în deschiderea lucrărilor congresului, a arătat vorbitorul.
★După ședința inaugurală, congresul își desfășoară lucrările în plen și în 11 secțiuni : chimia compușilor macromole- culari. chimie organică, petrochimie si carbochimie. chimie anorganică, chimie fizică, cataliză și catalizatori, electrochimie, chimie analitică si controlul calității produselor, bi ?■- tehnologie, inginerie chimică, protecția mediului înconjurător.
★La Academia de Studii So- cial-Politice. unde au loc lucrările Congresului Național de Chimie, a fost organizată o expoziție. în cadrul acesteia este prezentat un mare număr de volume din opera tovarășului Nicolae Ceaușescu. contribuție de seamă la dezvoltarea creatoare a teoriei și practicii revoluționare, la îmbogățirea patrimoniului gîndirii . social-po- litice a contemporaneității. Este prezentată. în întregime . lucra

rea ..România pe drumul construirii societății socialiste multilateral dezvoltate*'. împreună cu volume ce cuprind pagini din gindirea social-politică. filozofică, economică a conducătorului partidului și statului nostru.In expoziție sînt prezentate lucrările tovarășei academician doctor inginer Elena Ceaușescu din domeniul chimiei,. care reprezintă valoroase contribuții la dezvoltarea și aprofundarea cunoștințelor din . acest domeniu de deosebită actualitate, pe plan teoretic și tehnologic.Se află expuse, totodată, lucrări de specialitate, apărute de-a lungul timpului în tara noastră, care evidențiază bogatele tradiții ale scolii românești de chimie.Cu ocazia lucrărilor acestui for științific este ilustrată — prin numeroase grafice, panouri și machete.— dezvoltarea impetuoasă a chimiei românești, îndeosebi în perioada deschisă de Congresul al IX- lea al partidului.

REZULTATE INPublicăm în continuare rezultatele obținute în întrecerea socialistă de alte, colective fruntașe de oameni ai muncii din întreprinderi industriale, construcții, transporturi, unități agricole, precum și din domeniul circulației mărfurilor și prestărilor de servicii.în urma rezultatelor obținute în cele opt luni care au trecut din acest an și a punctajului general stabilit pe baza indicatorilor pre- vă.zuți în criteriile de organizare a întrecerii socialiste, la 31

ÎNTRECEREA SOCIALISTĂ

august pe primele locuri s-au
ÎN DOMENIUL 

PRODUCERII ENERGIEI 
HIDROELECTRICELocul I : întreprinderea elec- trocentrale Rimnicu Vilcea ;Locul II ; întreprinderea ■ e- lectrocentrale „Porțile de Fier", Brobeta-Turnu Severin.Locul III : întreprinderea e- lectrocentrale Curtea de Argeș.

ÎN DOMENIUL 
EXTRACȚIEI 

ȘI PREPARĂRII 
MINEREURILORLocul I : Mina Deva, județul Hunedoara ;Locul II : Mina Baia Sprie, județul Maramureș ;Locul III : Mina Coranda Certej, județul Hunedoara; ■
ÎN DOMENIUL 

FORAJULUI SONDELOR 
DE ȚIȚEI ȘI GAZELocul 1 : Schela de foraj Scăeni. județul Prahova ;•Locul II Schela de foraj Tirgu Ocna, județul Bacău.

ÎN INDUSTRIA 
DE TRACTOARE 

ȘI MAȘINI AGRICOLE, 
AUTOCAMIOANE 

ȘI TURISME, RULMENȚI 
ȘI ORGANE DE ASAMBLARELocul I : întreprinderea mecanică Băilești, județul Dolj ;

situat : , . .Locul II : întreprinderea de ’ garnituri de frînă și etârisare Rimnicu Sărat, județul Buzău.Locul III : întreprinderea„Hidromecanica" Brașov.'
ÎN INDUSTRIA DE MAȘINI 

SI UTILAJE ELECTRICE, 
MOTOARE SI MATERIALE 

ELECTROTEHNICELocul I : întreprinderea de frigidere Găești. județul Dîmbovița ;Locui II : întreprinderea de motoare electrice Pitești ;Locul III : întreprinderea„Electrotimiș".
ÎN DOMENIUL 

CONSTRUCȚIILOR 
DE MAȘINI — 

ALTE MINISTERELocul I : întreprinderea mecanică pentru agricultură Roșiorii de Vede, județul Teleorman;Locul II : întreprinderea de piese de schimb și utilaje pentru Industria Chimică Satu Mare ;Locul III : întreprinderea de ’ utilaje miniere Rogojelu, județul Gorj. ■
ÎN INDUSTRIA METALELOR 

NEFEROASE ȘI RARE
.’6Locul I : întreprinderea de aluminiu Slatina ;

Locul II : întreprinderea metalurgică „Neferal" București ;Locul III : întreprinderea de alumină Oradea.
ÎN INDUSTRIA 

PRELUCRĂRII LEMNULUILocul I : întreprinderea de mobilă tapițată și produse tapi- țate „Relaxa" Mizil, județul Prahova., Locul II :■ întreprinderea de produse lemn — mobilă București.Locul III : Combinatul de prelucrare a lemnului Oradea.
IN INDUSTRIA 

TEXTILA (LÎNA)Locul I : întreprinderea de stofe „Dorobanțul" Ploiești ;Locul II : întreprinderea „Libertatea" Sibiu ;Locul III.: întreprinderea „Postăvăria română" București.
ÎN INDUSTRIA CONFECȚIILORLocul I : Fabrica de confecții Scornicești, județul Olt ;Locul II : întreprinderea de confecții Focșani ;Locul III : întreprinderea de confecții „Mondiala" Satu Mare.

ÎN INDUSTRIA ULEIULUI, 
ZAHĂRULUI 

ȘI PRODUSELOR ZAHAROASELocul I : întreprinderea pentru industrializarea sfeclei de zahăr BuzăuLocul II : întreprinderea pentru industrializarea sfeclei de zahăr Roman, județul Neamț ;Locul III : întreprinderea 

pentru industrializarea 'sfeclei de zahăr Sascut, județul Bacău.
ÎN DOMENIUL 

TRANSPORTULUI SPECIAL 
PENTRU AGRICULTURALocul I : întreprinderea' de’ transport specializat pentru agricultură Iași ;Locul II : întreprinderea , de transport specializat pentru ’ a- gricultură Buzău • ,Locul III : întreprinderea . de, . transport specializat pentru a- gricultură Cluj.

ÎN DOMENIUL 
TRANSPORTULUI FEROVIAR 

— DEPOURI 
DE CALE FERATALocul I : Depoul de cale ferată Adjud, județul Vrancea ;Locul II : Depoul de cale ferată Sibiu ;Locul III : Depoul de cale ferată Cluj-Napoca.

ÎN DOMENIUL 
TRANSPORTURILOR . AUTOLocul I : întreprinderea de transporturi auto : Dîmbovița ;Locul II : întreprinderea de transporturi auto București ;Locul III : întreprinderea de transporturi auto Sibiu.'

ÎN DOMENIUL 
COMERȚULUI INTERIOR — 

ÎNTREPRINDERI 
COMERCIALE CU RIDICATALocul I : întreprinderea comerțului cu ridicata pentru mărfuri textile-încălțăminte Pitești ;Locul II ; întreprinderea co

merțului cu ridicata pentru produse alimentare București.; .Locul III : întreprinderea comerțului cu ridicata pentru mărfuri metalo-chimice Timișoara.
ÎN DOMENIUL 
TURISMULUI, Locițl I : întreprinderea balneoclimaterică Borsec, județul Harghita;■ Locul' II : Oficiul național de turism „Carpați" Brașov ;■ Locul III : întreprinderea balneoclimaterică Slănic Moldova. județul Bacău.

ÎN DOMENIUL 
APROVIZIONĂRII 

' TEIINICO-MATERIALELocul'Giurgiu 1 : Baza județeană' Locul Buzău ; II : Bâza județeanăLocul III : Baza județeanăSălaj.
ÎN DOMENIUL
GOSPODĂRIRII 
DE LOCUINȚE 
ȘI PRESTĂRI 

ÎN CONSTRUCȚIILocul ,1 înțț-eprinderea pentru administrația clădirilor București ;Locul II : întreprinderea de construcții, reparații si administrație locativă Foișor — București ; , • ’Locul III : întreprinderea de construcții, reparații și administrația locativă Colentina — București.

O COMUNĂ CARE ȘI-A SCHIMBAT 
NUMELE ÎN RENUME

Fără îndoială că despre fru
musețea satelor de munte s-a 
scris de multe ori, peisajul 
completînd firesc ceea ce hăr
nicia si dăruirea oamenilor, 
dragostea lor de frumos au fă
cut din fiecare gospodărie un 
perimetru al bunăstării des
pre care se cuvine să vorbim 
și. mai ales, cu forța exem
plului, să-l apropiem cunoaș
terii celorlalți.

In județul Suceava, primul 
gospodar al comunei Frumosu, 
tovarășa Dorina Andrușcă, ne 
prezintă citeva gospodării din 
satele Deia. Dragoșa și. bineîn
țeles, Frumosu. (..La întîrhplare, 
n-am stat să aleg, pentru că 
așa sint toate gospodăriile 
noastre"), unde cei 3 64O.de lo
cuitori alcătuiesc, așa cum a- 
veam să-mi dau seama în dia
logul purtat cu mulți dintre a- 

■ cestia, o mare și frumoasă fa
milie.

In tradiția zonei se înscrie 
cu rezultate bune și foarte bune 
creșterea animalelor. Nimic de 
mirare, deci, că oamenii co
munei se grăbeau la cosit, fi
nul urmind să-și găsească, în- 

■tr-o geometrie ce impresionează 
privirea, locul de adăpost. După 
cum îmi mărturisea interlocu
toarea mea, și in acest an nece
sarul de furaje este îndestulător, 
premisă sigură că livrările la 
fondul de stat vor putea fi de
pășite : la carnea de taurine, 
porcine și la caș planul a fost 
realizat in proporție de șută la 
sută (inregistrîndu-se chiar o 
depășire de 156 la sută la car
nea de. taurine).

Sint, acestea, cifre elocvente 
pentru a aprecia pozitiv rezul
tatele unei munci organizato-; 
rice susținute la nivelul comi
tetului executiv al consiliului 

popular, munca de la om la 
om, munca deputaților, a tu
turor locuitorilor, dintre care 
esțe bine să amintim pe cei a- 
flați întotdeauna in fruntea în
trecerii : Aurel Niga, George 
Lazăr, Constantin Voga, ală
turi de mulți alții. Alexa Niga, 
un deputat destoinic, este și un 
binecunoscut crescător de ani
male care a livrat la fondul 
de stat 3 tăurași, o cantitate de 
3 000 l lapte, ce are o gospodă
rie model, unde nimic nu se 
desfășoară la întîmpldre. Și 
Dumitru Chiriac ne întimpină

REPORTAJUL
hi NOSTRU

în pragul gospodăriei, cu bucu
ria că are ce ne arăta și cu- 
noscindu-i familia, părinții, am 
înțeles de unde vine dragostea 
acestuia pentru creșterea ani
malelor, de ce an de an în
cheie contracte cu statul. Nu
mai anul acesta a livrat peste 
1 800 kg carne de, vită, 1 000 kg 
carne de porc, 22 păsări. 400 de 
oue etc., în grajd aflindu-șe 6 
animale mari. Un bun exemplu 
pentru fiul său, Gheorghiță, 
elev acum in clasa a Vl-a, 
pentru care timpul liber în
seamnă a-și ajuta după pute
rile lui părinții, cu gindul la 
ceea ce viața ii va aduce, dacă 
le va urma exemplul.

Pentru că tot vorbeam de 
puterea exemplului, de dra
gostea pentru agricultură „in 
montan" — județul Suceava fi
ind un etalon în acest sens — 
dialogul purtat cu pensionarul 
Aurel Niga din Dragoșa mi-a 

întărit certitudinea că tradiția 
are aici posibilitatea împrospă
tării prin noi experiențe, care, 
la rindul lor, vor deveni tra
diții. Pomicultura și creșterea 
animalelor au fost pentru Au
rel Niga pasiunile vieții și ale 
muticii. Rezultatele sale in ceea 
ce privește cultivarea pomilor 
fructiferi, meri, peri și pruni, 
au însemnat o livadă' roditoare 
pe un deal care niciodată nu a 
purtat un nume pentru că era 
sterp și ocolit de oameni și 
care acum se numește simplu, 
dar convingător — Livada. A- 
lături de . această preocupare, 
creșterea animalelor, ce în
seamnă nu numai creșterea 
unor tuarine adaptate perfect 
condițiilor din montan, ci și 
căutarea de soluții în ce pri
vește furajarea științifică a a- 
cestora, una dintre ele, și anu
me aceea a silozurilor combi
nate, părind să dea rezultate, 
ce trebuie luate in considerare.

Comuna Frumosu din județul 
Suceava este un spațiu al mun
cii, în agricultură, dar și. al sis
tematizării. Nicolae Cenușă, 
secretar al consiliului popular, 
ne precizează că in ultimii 20 
de ani s-au construit peste 300 
case moderne cu etaj, iar acum 
se conturează noul centru al 
comunei cu blocuri de aparta
mente pentru specialiști, spații 
comerciale, o grădină de vară, 
acestea adăugindu-se Centrului 
de cultură și creație „Cintarea 
României", școlii generale, bi
bliotecii și sediului politlco- 
administrativ.

Frumosu, o comună ca atîtea 
altele ce trăiește în ritmul 
prefacerilor contemporane.

CĂTĂLIN BORDEIANU

64O.de
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Principalul educator — munca
ISTORIA-MAREA CARTA A ADEVĂRURILOR

NOASTRE FUNDAMENTALE
O AMINTIRE

LA CARE TREBUIE
SĂ REVIINu știu cum se face, dar succesul și, implicit, reușita profesională ale cuiva ne găsesc oarecum nepregătiți. Adeseori ne mulțumim să le constatăm, oferind ca unică explicație argumentul sieși suficient al unui viguros talent nativ, ceea ce nlasează discuția, vrînd- nevrînd, undeva în zona cam imponderabilă și încă nedeslușită a predestinării genetice. Sigur că pare deosebit de romantic să reduci totul la existența sau absența unei pasiuni. Succesul însă nu e un dat, ci o consecință. Cum bine se știe, adeseori ecuația reușitei profesionale trece prin determinări mult mai pă- mîntene, cum ar fi raportarea la un model tutelar, o atmosferă intelectuală stimulativă etc. In tot cazul, un atare domeniu refuză de la bun început rețete sau scenarii prestabilite. Sansa și talentul, întîm- plarea fastă și munca tenace, fără odihnă, se contopesc într-o mișcare anume, nu lipsită de probleme, ezitări sau chiar eșecuri trecătoare. La ce bun să rimelăm realitatea, oferind încă de pe băncile școlii imaginea edulcorată a reușitei ? Doar bunul meseriaș știe cît este de lung și de greu acest drum. Nimic nu se realizează peste noapte și mai ales nu durează, dacă nu ai un îndelungat exercițiu al așteptării și lucidității. Nu trebuie deci să ne mire că discutînd cu inginerii Viorel Chiprian și Hariton Costin. aceștia contestă cu o modestie deloc trucată ideea de biografie exemplară. Sînt tineri, s*nt la început de drum, chiar dacă fiecare în narte se poate lăuda deja cu n’ste reușite. Evită prudent '•ă-si atribuie numele de inventatori, deși, la o adică. ar fi în stare să-ți vor- ^e^ccă ceasuri întregi des- nre munca lor de cercetare. Desnre ei ’nșisi ce-ar putea să snună ? Întîmnlarea a făcut să fi fost colegi de liceu și anoi colegi de muncă. Au descoperit viața si satisfacțiile meseriei alese în același timp. Oricum, vîrsta și preocupările comune sugerează și alte similitudini care să trimită cu delicatețea nostalgică a amintirii la tot ce a însemnat în formarea și devenirea unor adolescenți Liceul ..Negruzzi“ din Iași, cu tradiția și minunății săi profesori de matematică sau de fizică : Boiardi, Co- libaba. Cohal șa. Faptul că din promoția anului 1976 a liceului sus-amintit majoritatea (ca să nu spunem toți) sînt astăzi specialiști în electronică și alte domenii tehnice de vîrf ține loc de orice comentariu. Cu ajutorul celor doi am putea reface, măcar în parte, atmosfera acelor ani. Un lucru este însă cert — orele de la „Negruzzi" au fost adevărate lecții- de viață, în care nu aveau ce căuta mediocritatea, lenea sau ambiția deșartă. Fără a fi trase la xerox, destinele a- dolescenților de atunci

și-au urmat drumul lor firesc. Viorel Chiprian a vrut să fie mecanic, Ha- riton Costin electronist. Au urmat deci facultăți diferite, pentru a se reîntîlni apoi la cunoscuta uzină ieșeană „Tehnoton". Nu au o contabilitate strictă a succeselor, dar faptul că acum cei doi figurează printre cei mai promițători specialiști din oraș se datorează în bună parte și „Tehnotonului". Aici au învățat cu adevărat meserie, aici s-au format și au început să îndrăznească. „Tehnotonul" avea nevoie 
de ideile lor. Știe în primul rînd să-i încurajeze, să-i pună la treabă. împreună cu inginerul Marcel Magdin au format o echipă. Apoi orașul a început să și-i dispute, așa cum se întîmplă cu specialiștii buni, deja afirmați. Hari- ton Costin a ajuns la recent înființatul Institut de Tehnică de Calcul și Informatică, specializat pe tehnică de calcul, devenind ceea ce și-a dorit dintot- deauna — adică, un excelent electronist. Aici și-a putut continua proiectul de diplomă, realizînd un sintetizator de audiofrecven- ță și, mai ales, i s-a oferit șansa să se perfecționeze într-un domeniu la care visa de mult: prelucrări de imagini, fără de care toate automatizările din ultima vreme nici nu pot fi concepute. A obținut pînă acum două brevete de invenții și trei de inovații ; a susținut peste 20 de comunicări științifice, dobîndind mai multe premii, dar, fără falsă modestie, e conștient că toate acestea reprezintă doar un început. La un institut, cum este I.T.C.I., cercetarea constituie o sarcină firească de producție. Mereu trebuie să gîndesti în avans, să-ți pui mintea la contribuție. Viorel Chiprian lucrează acum la întreprinderea de Utilaje, Piese de Schimb și Reparații, fiind mult mai aproape de meseria aleasă, cea de mecanic. între timp s-a apropiat de un domeniu extrem de incitant pentru un specialist (acționările hidraulice) și se simte foarte atras de tot ce reprezintă tehnologii de prelucrare. în colaborare sau individual este autorul mai multor invenții și inovații. După cinci ani de muncă ar putea să-și facă un bilanț. Gîn- dul nu-1 atrage. Sună a ceva bătrînesc și limitativ. Cînd începi să privești în urmă, e semn de oboseală și sterilitate. în fapt, contează ceea ce urmează să faci. . Important e să ai idei, să te lupți pentru ele. Un singur lucru nu are cum să-l uite, și anume perioada stagiului de la ..Tehnoton “, prima echipă de cercetare în care a intrat, prima lucrare mai importantă ! E o lecție la care, aproape fără voie, revii, chiar cu riscul de a fi taxat de către alții „romantic" și „sentimental".

SORIN PREDA

CONTINUITATE ȘlNu departe de anii în care Enescu studia la Viena șl la Paris, impunîndu-se treptat și sigur atenției publicului, un șir de mari interpreți dramatici de origine română ilustrau scenele acestor două capitale europene: o făcuse Agatha Bârses- cu la Burgtheater-ul vienez — ca și pe scenele din Berlin și Hamburg — devenind cunoscută în rolurile sale din repertoriul clasic german, după cum o făceau, într-o manieră foarte originală, la Teatrul Odeon și la Comedia Franceză, un Eduard de Max sau o Maria Ventura, singurii străini acceptați ca societari ai „casei lui Mollăre", colaboratori ai aproape legendarei Sarah Bamhard și ai lui Andrâ Antoine, cel dinții regizor în înțelesul actual al cuvîn- tului, unul dintre reformatorii teatrului mondial in sens modern.în aceeași cultură franceză a veacului nostru numele Marthei Bibescu — scriitoare admirată de Rilke și de Proust, de Valâry, Claudel și Cocteau —, ca și cele ale Anei Brâncoveanu de Noailles și Elenei Văcărescu au răsunat ca tot atîtea semne ale afinității adinei intre două culturi latine aflate la două extremități ale Europei.Era o afinitate pe care aveau să o vădească într-un mod foarte subtil și în contextul revoluționarii nu numai a mijloacelor de expresie poetică, ci și a unei întregi concepții despre om și umanitate, reprezentanți de marcă ai mișcării românești de avangardă din primele trei decenii ale secolului nostru, unii dintre ei ajunși in fruntea a- vangardei artistice eurooene. ca autori de limbă franceză după o afirmare în patria lor prin verbul românesc. Cel mai vestit dintre ei rămîne,-desigur, Tristan Tzara, întemeietor și teoretician al dadaismului — alături de dramaturgul german Hugo Ball și de artistul alsacian • Hans Arp —. orientare artistică și ideologică pornită in 1916, la Ziirich. din așa-numitul ..Cabaret Voltaire". în atmosfera dramatică si contestatară a primului război mondial ce a declanșat pe plan spiritual, la multi artiști ai continen-

tului. o atitudine de vehementă negare a temeiurilor burgheze ; ilustrată plastic de Picabia și de Juan Gris, de Joan Miro și de Henri Mattisse — prietenul și corespondentul pictorului român Pallady —, opera lui Tzara, așa cum a cunoscut-o Occidentul, avea unele rădăcini incontestabile in versurile românești cu elemente de simbolism și cu presimțiri dadaiste, dintre 1912 — an în care autorul ’ scotea cu Vinea „Simbolul" și 1915. De altminteri, înseși meiurile mișcări^ artistice avangardă din solide, proza onirică a lui Urmuz făcea, cum s-a remarcat, ca suprarealismul românesc să fie anterior celui francez întemeiat pe cunoscutul „dicteu automat" teoretizat de Breton, dar prefigurat în paginile marelui necunoscut român, după cum destinele ulterioare ale aceleiași mișcări au fost excepționale în epoca interbelică : scriitori ca Benjamin Fondane (Fundoia- nu) și Ilarie Voronca, pictorul și arhitectul constructivist Marcel Iancu sau pictorul de lumi magic-fabuloase care a fost Victor Brauner, revistele de care unii dintre ei și-au legat numele — „Contimporanul", „Unu", „Integral", cu prestigioase colaborări internaționale ce s-au numit Marinetti și Tanguy, Man Ray și Chagall — aveau să continue strălucit o atmosferă înnoitoare pe plan artistic, în consens deplin cu ceea ce era mai valoros în a- vangarda artistică a Europei, O atmosferă din care a plecat de altfel, pentru a ilustra cultura franceză și întreaga spiritualitate occidentală de la jumătatea veacului în care ne aflăm, ca unul dintre dramaturgii reformatori ai limbajului teatral, Intr-un spațiu antiuman, al absurdului și al gregarului, autorul „Rinocerilor" și al „Scaunelor", membrul Academiei Franceze — din 1970 începînd — Eugen Ionescu.Toate aceste semne ale unei permanente deschideri spre ceea ce era nou in mutațiile structurale profunde ale lumii moderne prelungeau, în fapt, o dimensiune străveche, europeană și universală, a culturii noastre, a

lorte- de România erau onirică a

r

ÎNNOIREcivilizației acestui spațiu geo- grafico-spiritual. Și poate că încununarea cea mai evidentă a acestei dimensiuni — pentru că e situată în orizontul vizualului —. aceea în care forma și concepția cea mai modernă se împleteau cu străvechi înțelesuri și morfologii, în care fondul ancestral al arhaității protoistorice și folclorice se intîlnește fertil cu clasicismul solar și calm al liniilor și al volumelor, cu simbolul e- purat de detalii, rămîne opera dăltuită în lemn, în piatră și în metal de acela pe care catalogul din 1936 al unei expoziții new-yorkeze îl definea drept „cel mai mare sculptor al epocii moderne", unul dintre spiritele cele mai reprezentative ale gîndului și talentului românesc, Constantin Brâncuși,Transfigurînd mitologiile spațiului său de baștină în „Cumințenia pămintului" sau in „Păsările măiestre" ce l-au însoțit de la începutul drumului său de artist, dar mai ades transfigurînd istoria semenilor săi și sacrificiul lor întru libertate, un sacrificiu căruia a voit să-i aducă unul dintre cele mai impresionante și mai omenești prinosuri știute de arta și de civilizația lumii precum acea „cale a eroilor" ridicată în 1937 în Gorjul nașterii sale, la Tîrgu Jiu — Brâncuși întruchipează cu adevărat exemplar propensiunea spre universal a culturii noastre, ca și Eminescu — cel din urmă mare romantic european —, ca și Iorga, ca și toti acei care, anonimi sau celebri, au adus în zestrea cea nesfîrșltă a lumii mărturia trudei și a geniului lor.într-un șir impresionant, grăitor pentru valoarea comunității care i-a dat la iveală, a- semenea mesageri ai spiritului românesc, ai timpurilor mai vechi în care acesta s-a zămislit, ăi vremurilor mai noi care îi cunosc cîșt’gurile si i’bînzi- le, alcătuiesc un capitol de autentică europenitate și universalitate, acea amintită „inimă puternică și sonoră" ale cărei pulsații le simțim pînă astăzi.
RAZVAN teodorescu

Bulevardul Nicolae Titulescu București

OASPEJI AIDe-a lungul celor zece ediții ce s-au perindat deja prin fluviul anilor. Festivalul internațional ..George Enescu" a prilejuit publicului meloman din Capitală întîlnirea cu valori ale muzicii naționale și universale, în plan componistic și interpretativ. al căror mesaj artistic s-a vrut reunit sub semnul evocării marii personalități umaniste gravate pe acestei manifestări tă.Dacă Enescu a după cum însuși afirma — cinci fațete ale „slujitorului" Euterpe: compozitorul, nistul. pianistul, dirijorul dagogul, îmnletindu-le viață închinată frumosului și adevărului artistic, fest’va'uri’e enesciene au căutat sâ-i omagieze efigia prin aceas‘ă diversitate a modalităților do comunicare prin muzică, a’ăturînd pe afiș nume de creatori, de interpret: ven’ți la această sărbătoare a vi«tii noastre culturale nu r.umai din diferite centre muzicale ale țării, ci și de pe alts meridiane.

frontispiciul de rezonan-întrupat —muzei violo- și pe- într-o

Afirmați in Festivalul național „Cintarea României66

PODIUMULUI DE CONCERT

în fiecare vară, orașele și orășelele din sud-vestul însorit al Franței sînt cuprinse de vîrtejul serbărilor de vară. Și dintre toate, Festivalul internațional de folclor de la Confolens este cel mai important. Confolens este un orășel liniștit, așezat pe rîul Vienne, acolo unde a- cesta se înt’lnește cu paralela 46. Anul acesta au fost invitate 18 formații d’n mai fo.ot» Jvmî’.străzile pînă nu de mult agitate de dansatori, muzici si afișe multicolore, este iarăși liniște. Dar ’ntre 5 și 16 august n’meni nu se gîndea la ce va fi. impresiile prezentului erau prea puternice. Sute de instrumentiști și dansatori făcuseră din acest orășel o capitală a cîntecului și dansului, a păcii și prieteniei.Paix et amitie !Din tara noastră a participat o formație condusă de Paul Stingă. 30 de emisari : 10 instrumentiști și 10 perechi de dansatori.„De obicei, orchestra cîntă pentru dansatori. Dar în a- cest turneu a fost puțin altfel. Orchestra a fost numărul unu, iar noi dansatorii am creat ambianța de specific național. De fapt am acompaniat orchestra". A- firmația vine de la Elena Damian, componentă a echipei de dans care a „acompaniat" orchestra. Cele 10 perechi au fost alese din formația de dansuri populare „Plai românesc" a Centrului de creație și cultură „Cînta- rea României" pentru tineret din sectorul 5 al Capita- E

„Spre deosebire de celelalte formații care au prezentat programe din folclorul regiunii natale, noi ne-am dus cu o suită de cântece și dansuri care acoperea întreg teritoriul României". Nici o problemă specială pentru instrumentist’, dificultate sporită pentru dansatori.Costumele trebuiau schimbate în fpneție de zona de unde provenea melodia c'n- tată. Și asta urgent, căci mu-

z’te ale rîului Vienne si florile d’n Confolens. P'nă a- tunci aveam impresia că francezii sînt ceva mai reținuți: Șau. mai știi. 6*“îl sobri tot timpul anului și «șe descarc*» în timnul festivalului. Oricum ar fi. am fo~t emoț:°nati de nrim’rea ce ni s-a făcut. Nu numai la Confolens. Peste am trecut eram de oficialități si ca niște oaspeți
tot pe unde întîmpinați di public dragi".

Flori pentru
cîntecui și dansul

romanesc
zică nu se oprea. „Pe estradă mal era cum era. cheso- nul din care luam costumele îl puneam în spate, după fundal. La defilare a trebuit să-l purtăm după noi și să ne schimbăm din mers".Parada inaugurală a avut loc pe un parcurs de 1 000 de metri sub un soare torid. „A fost epuizant, dar minunat. Cînd apăream noi. românii, francezii parcă luau foc. Strigau : -Vive la Rou- manie ! Vive la Roumanie !» și aruncau cu flori. In viața mea nu am văzut atîtea flori. Voi ține minte mereu casele albe, malurile înver-

După închiderea festivalului de la Confolens, reprezentanții noștri s-au deplasat mai spre sud, vreo 65 de km, și au deschis a 8-a ediție a „Serbărilor prieteniei" din Linars. Aceste serbări sînt un fel de spectacol de gală după festivalul din Confolens. Dacă în ceea ee privește numărul de participant! nu se pot face comparații. în schimb calitatea reprezentanților este sensibil egală. Sînt invitate cele mai bune trupe.Era Intr-o frumoasă seară de august. Pe 17. într-o miercuri. Se făcuse ora 20

cînd am început spectacolul, în sală aproximativ 600 de localnici. După exuberanța celor din Confolens. liniștea spectatorilor ni se narea nefirească. încet se strecura în noi o neliniște necunoscută pînă atunci. Nu puteam înțelege ce se ’ntîmplă. Ne dădeam și sufletul si l’n’stea se făcea tot mai adîncă, parcă. Două ore sala a răsunat de melodii și ritmuri de ne la noi. Dirijorul si orchestra au fost excepționali. Au fost grozavi și la Confolens. dala Linars s-au întrecut ne ci înșiși. Mi-era ciudă cînd vedeam atîta risipă de energie și spectatorii nimic, nici un semn de participare. De înțeles am înțeles abia la sfîr- șit cînd sala a explodat pur și simplu de puterea a- plauzelor și ovațiilor. De fapt ce se petrecuse ? Nimic altceva decît că se întîm- plase un lucru care se exprimă cel mai bine cu expresia „a lua glasul cuiva". Asta făcusem noi, îi lăsasem fără glas ! Ce-a urmat apoi nu se poate spune în cuvinte. Voi repeta ce am zis despre Confolens : a fost minunat 1în afara celor două prezențe amintite mai sus trupa noastră a parcurs o bună parte a teritoriului Franței : Chalus, Civray.Charet și multe altele, din localitățile pe unde
Poitiers. Pouillon, Chateauneuf sur Cei a fost formația noastră, de cîte ori vor auzi spunîndu-se România, se vor gîndi și la cîntecele și dansurile noastre.

DAN ANGHELACHE

/

Prin doi dintre oaspeții de peste hotare ce au evoluat deja pe podiumul Studioului Radioteleviziunii Române școala violonistică actuală a generațiilor mai noi a apărut ilustrată în două ipostaze distincte : cea concertistică și cea camerală, a- vindu-i ca protagoniști pe Min- cio Mincev din Bulgaria — o cunoștință mai veche a publicului bucureștean și, respectiv, pe Maksim Fedotov din U.R.S.S. — aflat la primul său contact cu auditoriul Capitalei. în programul orchestrai simfonice a Radioteleviziunii dirijate Iosif Conta — duminică septembrie — Minei} cev a optat pentru 
certul în Mi minor pentru 
vioară și orchestră de Felix Mendelssohn Bartholdy, al cărui suflu romantic trezește puternice reverberații în sensibilitatea acută a interpretuhu. Claritatea tonului, acea strălucire a sunetului, ca și ușurința trăsăturii de arcus ce trasează cu o dezinvoltă naturalețe frazarea cantilenelor dar și a volutelor de agilitate tehnică au pus în lumină căldura expresivă a acestei tălmăciri, second-'1 cu un dozaj atent al sonorităților orchestrale de bagheta lui Iosif Conta. Mmcio Mincev ni s-a înfățișat și de această d-riă acel talent violonistic ce s;mte nevoia de a se „acorda" la „temperatura" ambianței oferite- de public, iar cel prezent în Studio-ul din strada Nuferilor a găs’t „lungimea de undă" a co

de18Min-Con-
șui impresionant prin amploarea, diversitatea stilistică și rezistența interpretativă soâ'.c.taiă — s-a constituit într-o .ipeltaolă invitație. Acest singular recital 
de vioară din agenda actualei ediții a festivalului a pus î î lumină — în primul rîpd — un excelent cuplu cameral.' consolidat in coordonatele expresive ale sobrietății, un duo ce caută să propună noi f'zio'om'i interpretative ale unor pagini de largă circulație din literatura genului. Malțsim . Fedotov — Alexandr Ardakov ; naturalețea și dezinvoltura tehnică ,a violi- nei, cu tonul său, limpede, peae- l „.UuR1„.ra a v„- îra«t, cu o autentică școală amuntcării artistice oferite, pri- ;desfășurărilor ...pianjsfjce, punctate uneori cu accente de grandoare, temperamente' cț-si s';ă- pînesc cu rigoare efuziunile. expresive, ce știu, săț 9pd1r.ee- nergie (agea energi^țjjca mâ •). ’ pagln'’of alerte, 'vlbrf?',!' țitr-U.n puls al d'ham’șmuluț ;sL,yferv»i, așa cum au detnor»,ștțăt'.ih recitalul susținut mârțț . 23 ș'eptem- brie în Studioul de...cpncdrth al Radioteleviziunii pfip „.versiunile unor opusuri ca Tzii/cne de Ravel, Introducere și, Rfedp, ca- 
pricioso de Saint Săcns sau 
Suita spaniolă pe teme popu
lare de Manuel de.Falia., Dană emoția acestui prim contact cu auditoriul1 Capitalei a fost explicația reținerii ce a cenzurat parcă elanul și intensitate'», comunicării cu cei din sală în prima* parte a rec’talului — im- primînd tonuri mai -estompate liniilor violonistice ale Sonatei 
in Mi major nr. 6 de Hăndel, ale Sonatei „Trilul diavolului" de Tartini, sau chiar Sonatei 
„Kreutzer" de Beethoven (re’e- vată într-o colaborare camerală mai degrabă mozarfiână. ev.J- tînd tendința de a sublinia latura concertistică a omjsu’u’l în partea a doua a serii, pârt’tu- rile de strălucitoare scriitură romantică sau de largă anvergură solistică brllantă desprinsa din creația veacului nostru au prilejuit conturarea \ unor portrete interpretative iijjhuai- țe mal pregnante, mari ferme, râmînînd însă " -vind fiorul 
Poemului de ment men’t marea artă Enescu, ce a discului una . .emoționante tălmăciri ale acestui opus.Simbolurile enescieno' se Succed în programul festivalului, adueîndu-i noi și noi valențe...

mind generozitatea b’s-urilor dă"uite cu un joc al bravurii instrumentale, subliniat într-o scriitură de largă accesibilitate. Seara dirijată de Iosif Conta a cuprins si două semnificative popasuri în creația enesciană : 
Suita a 111-a „Săteasca" și poemul Vox Maris, două momente distincte ce ja’onează drumul componisticii „Orfeu'ui . moldav". In multitudinea de versiuni ale celei de-a III-a suite pentru orchestră, cea semnată de această dată de Iosif Conta s-a înscris pe linia reliefării dimensiunii picturale a tablourilor simfonice, într-o creionare a perspectivelor ample, a mobilității planurilor imagistice, dscu- pînd frumoasele șolo-uri ale oboiului, sau ale viorii prime. Pregnanța și coloritul aparte ale acestei capodopere — prefațată în desfășurarea serii de simplitatea elaborată, de limpezimea aerată a mslopeei modale a cantatei Patria de Doru Popo- vici, pe versuri de loan Alexandru — au cedat apoi locul „talazurilor" ridicate de sonoritățile corului și orchestrei simfonice a Radioteleviziunii in devenirea tensională a poemului Vox Maris ; gradarea dramaturgiei componistice a condus la ample acumulări, arcu’nd construcția lucrării într-o paradoxală îngemănare a cursivități' și monumentalului. Snectaculo- zitatea gestului dirijoral concretizată In plasticitatea „filmului" sonor făurit sub bagheta lui Iosif Conta și-a pus amprenta si asupra tablourilor Suitei a Il-a din baletul „Daphins ?î Chloe" de Maurice Ravel, și aici re- marcindu-se intervențiile, precis® și cantabile ale corului condus de Aurel Grigoraș.Ecourile ce au precedat prima apariție bucureșteană a violonistului sovietic Maksim Fedotov anunțau o interesantă carte de vizită, care — alături de afi-

unele rezerve pri- pbet’c rțif'h-1:' alChausson — mesă evoc? parcă a Interpretului lăsat memorfe' dintre cele mai
ANCA IOANA ANDRIESCU

PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET

o.n.t.(;arpați 
BUCUREȘTI 
ANUNȚĂ

că în perioada 1—20 
octombrie 1988, cu ex
cepția duminicilor, în
tre orele 10,00—18,00 
face înscrieri de can
didați, cunoscători de 
limbi străine, pentru 
examenul de selecțio
nare la cursurile de 
ghizi interpreți, cola
boratori externi, la 
sala Universității cul- 
tural-științifice din str. 
Biserica Amzei nr. 7 
sectorul 1.

Condițiile și actele 
necesare sînt afișate la 
sediile O.N.T. „Car- 
pați" București ale 
Universității cultural- 
științifice, sălile Dalles și Amzei.

Electronica — un atribut ai tehnicii moderne Creațiile ei : SONG, TOP, IRIS, SOLO, GLORIA înfrumuse
țează viața cotidiană.

SONG, TOP, IRIS, SOLO, GLORIA - radioreceptoare porta
bile... de buzunar, poșetă, servietă sau de umăr.
• Ușoare și comode de purtat.
• Prezintă sensibilitate, selectivitate, audiție clară, plăcută.
• Se pot cumpăra la prețuri convenabile.
SONG, TOP, IRIS, SOLO, GLORIA - radioreceptoare porta

bile ideale pentru drumeții și excursii.
SONG, TOP, IRIS. SOLO, GLORIA, în toate magazinele co

merțului de stat specializate în desfacerea produselor elec
tronice.

Pentru informarea celor interesați să-și procure unul dintre 
radioreceptoarele portabile SONG, TOP, IRIS, SOLO, GLORIA

Denumirea 
radioreceptorului Game, undă

Sistem de Greutate Preț 
(lei)alimentare (8)

SONG UM, UUS 3 baterii R 6 
(4.5 V)

300 610

TOP UM 2 baterii R 6 
(1,5 V X 2)

200 341

IRIS UL, UM 2 baterii R 6 
(1.5 Vx 2)

250 371

SOLO 100 UL, UM 2 baterii R 6 
(1.5 V x 2)

290 371

SOLO 300 UL. UM 4 baterii R 6 550 685
UUS (1,5 V X 4)

SOLO 500 UL, UM 4 baterii R 14 1 000 885
(1,5 V x 4) sau 
»rețeaua 220 V

GLORIA UL, UM, US 6 baterii R 20 1 100 1 382
t sau rețeaua

220 V

■g1 1 ........ 11111 LUUJl1. J . „

GOSPODINE!
Nu vâ transformați cămara în 

depozit de sticle și borcane goale.

Valorificați prin magazinele ali
mentare și de legume și fructe 
ambalaje goale din sticla în ur
mătoarele condiții :

• la schimb
• contra marfă
• sau numerar.
în acest fel contribuiți la rein

troducerea în circuitul economic a 
unor însemnate resurse materiale.

(recomE?
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TELEGRAME
Domnului general de armată

MOUSSA TRAORE
Secretar general al Partidului Uniunea Democratică a Poporului 

Malian
Președintele Republicii Mali BAMAKOAniversarea Zilei naționale a Republicii Mali îmi oferă plăcutul prilej de a vă adresa calde felicitări ți cele mai bune urări.Sini încredințat că raporturile de prietenie ți cooperare statornicite Intre partidele ți țările noastre vor cunoaște o dezvoltare tot mai puternică In viitor în interesul celor două popoare, al cauzei păcii, Înțelegerii și colaborării internaționale.Doresc să vă adresez cele mai bune urări de sănătate și fericire dumneavoastră personal, de prosperitate și progres poporului 

malian prieten.
NICOLAE CEAUȘESCU

Secretar general al Partidului Comunist Român 
Președintele Republicii Socialiste România

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român 

Președintele Republicii Socialiste România

Tovarășului CONSTANTIN DÂSCĂLESCU
Prim-ministru al Guvernului Republicii Socialiste RomâniaVă adresăm sincere mulțumiri dumneavoastră, Partidului Comunist Român, Guvernului Republicii Socialiste România și poporului frate român pentru felicitările transmise cu ocazia celei de-a 43-a aniversări a Zilei naționale a Republicii Socialiste 

Vietnam.Sîntem convinși că relațiile de prietenie și colaborare dintre partidele, țările și popoarele noastre se vor consolida și dezvolta continuu, în interesul popoarelor celor două țări, al păcii și socialismului.
NGUYEN VAN LINH

Secretar general al Comitetului Central 
al Partidului Comunist din Vietnam

VO CHI CONGPreședintele Consiliului de Stat 
al Republicii Socialiste Vietnam

DO MUOI
Președintele Consiliului de Miniștri al 

Republicii Socialiste Vietnam

Miercuri, președintele Marii Adunări Naționale, tovarășul Nicolae Giosan, a avut o întrevedere cu delegația parlamentară din Republica Costa Rica, condusă de Jose Luis Valen- clano, președintele Adunării Legislative, care, la invitația M.A.N., face o vizită oficială în țara noastră.Cu acest prilej, s-a subliniat contribuția ce o pot aduce cele două foruri legislative la dezvoltarea și diversificarea relațiilor de prietenie șl colaborare dintre România și Costa Rica in domenii de interes comun. A fost evidențiată, totodată, dorința comună de a se intensifica conlucrarea bilaterală in cadrul unor reuniuni internaționale, în vederea instaurării unul climat de pace, înțelegere și cooperare între toate națiunile lumii.în aceeași zi, delegația parlamentară costaricană a avut o întrevedere cu tovarășul loan Totu, ministrul afacerilor externaLa întrevederi a fost de față Elizabeth Segura Hernandez, însărcinatul cu afaceri ad-inte- rim al Republicii Costa Rica la București.
ORA OFICIALĂ 

DE IARNĂPotrivit reglementărilor In vigoare privind stabilirea orei oficiale, pe teritoriul Republicii Socialiste România, începînd cu ultima duminică a lunii septembrie, se revine la ora oficială a Europei răsăritene, adică la ora oficială de iarnă. Ca urmare, în noaptea de 24 spre 25 septembrie (sîmbătă spre duminică) vom muta acele ceasornicelor înapoi cu o oră, astfel încît ora 1,00 a zilei de 25 septembrie să devină ora zero. In consecință, ultima duminică a lunii septembrie, totalizînd 25 de ore, devine cea mai lungă zi a anului.
VIZITA OFICIALĂ A PRIMULUI MINISTRU AL REPUBLICII 
FEDERALE NIGERIA, VICE-AMIRALUL AUGUSTUS AIKHOMUMiercuri au Început, la București, convorbirile oficiale dintre tovarășul Constantin Dăscălescu, prim-ministru al Guvernului Republicii Socialiste România, și vice-amiralul Augustus Aikhomu, prim-ministru. șeful Statului Major General al Forțelor Armate ale Republicii Federale Nigeria.In timpul convorbirilor au fost evidențiate bunele relații de colaborare dintre România și Nigeria, reiiefindu-se rolul determinant al intîlnirilor la cel mai înalt nivel, de la București șl Lagos, pentru adln- cirea și extinderea, pe multiple planuri, a acestora.Primul-miniștru al guvernului român a subliniat importanța pe care tara noastră, personal tovarășul Nicolae Ceaușescu, o acordă dezvoltării continue a raporturilor de colaborare și prietenie ale României cu Nigeria, cu statele africane în general, pe baza principiilor deplinei egalități in drepturi, respectului independenței și suveranității naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc.S-a relevat cadrul favorabil existent pentru ridicarea la cote superioare a conlucrării economice, tehnico-științifice și în alte sfere de activitate. Cei doi prim-miniștri au examinat pe larg noi căi și modalități de

natură să contribuie la intensificarea relațiilor bilaterale, potrivit potențialului de care dispun economiile României și Nigeriei. în scopul extinderii pe multiple planuri a cooperării economice, amplificării și diversificării schimburilor comerciale, s-au convenit acțiuni concrete în domeniile construcției de mașini, agriculturii și industriei alimentare, industriei lemnului și materialelor de construcții, transporturilor și telecomunicațiilor.A fost relevată însemnătatea încheierii. în cel mai scurt timp, a unor acorduri pe termen lung, care să confere stabilitate și o largă perspectivă legăturilor bilaterale.
*în cursul zilei de miercuri, vice-amiralul Augustus Aikhomu, prim-ministru, șeful Statului Major General al Forțelor Armate ale Republicii Federala Nigeria, celelalte persoane oficiale nigeriene care 11 însoțesc au făcut o vizită în județul Constanță.La Șantierul Naval și în portul Constanța, oaspeții au avut posibilitatea să cunoască activitatea intensă de pe acest vast perimetru portuar, prin care se realizează o însemnată parte din

în cadrul convorbirilor, au fost prezentate peocupările celor două țări și popoare pentru înfăptuirea planurilor și programelor lor de dezvoltare eco- nomico-socială.A avut loc, de asemenea, un schimb de vederi în legătură cu unele probleme ale vieții politice mondiale.La convorbiri, desfășurate intr-o atmosferă de caldă prietenie, participă Gheorghe David, ministrul agriculturii, alte persoane oficiale.Din partea nigeriană iau parte general maior Muham- madu Gado Nasko, ministrul agriculturii, resurselor de apă și dezvoltării rurale, alte persoane oficiale.
■Ar ★volumul comerțului exterior al României, luind cunoștință de succesele constructorilor de nave, care execută in prezent o mare gamă de nave, cu cele mai diverse tonaje ți funcționalități ; mineraliere, vrachiere, petroliere, nave-feribot etc.După-amiază, au fost vizitate ecluza de la Agigea a Canalului Dunăre — Marea Neagră și Stația de pompare Basarabi, din sistemul de irigații dobrogean.Seara, oaspetele nigerian s-a reîntors la București.

REPERELE ACTUALITĂȚII AGRICOLE

CÎMPUL, CA SPAȚIU AL INIȚIATIVEI 
GOSPODĂREȘTIEste firească graba cu care cooperatorii din Fîntînele, județul Prahova (ferma nr. 1, coordonată de ing. Alexandru Po- pină) acționează la recoltatul cartofilor. Munca este migăloasă, în mare parte nemecanizată, de aceea In sprijinul părinților au venit și copiii. Mai intii trece un dislocator care scoate tuberculii de sub brazdă. Apoi sînt adunați cartofii în găleți, după care sînt deșertați in saci. Sacii se adună cu căruțele, iar din căruțe se face trânsbordarea în remorci pentru a transporta producția la centrele de sortare și însilo- zare. Operații multiple, anevoioase, mai ales cînd lipsesc sacii sau remorcile sînt insuficiente. Ceea ce se și întîm- plă (uneori) ! Dar dacă, și în aceste condiții s-au strîns în medie 30—35 tone zilnic, la capitolul „livrări" cifrele au fost mult inferioare. Pînă „la urmă" cartofii ajung unde trebuie, dar aceste întîrzieri determină u- nele pierderi de producție. Ca

specialist, inginerul Gheorghe Iordache, directorul Trustului Horticulturii Prahova, a dispus ca recolta să fie transportată „în vrac", fără să se mai aștepte sacii (care totuși au sosit în unitatea amintită pe la ora prînzului), dar oare gospo
darii de aici nu puteau lua o asemenea măsură mult mai o- perativ ? Campania de toamnă se derulează rapid și în balanța producției fiecare oră de muncă înseamnă acum foarte mult ! (Șt. Dorgoșan, foto : V. Ta- nasof).

Recoltarea sfeclei de zahăr
(Urmare din pag. I)un ritm zilnic de 3 400 tone. In acest sens s-au întocmit grafice care trebuie necondiționat respectate. Numai astfel modernizările făcute își vor dovedi din plin eficiența."La fabricile de zahăr din Tg. Mureș și Luduș au început să fie livrate primele cantități destinate stocului tampon. Raportate la necesar, cantitățile sosite sînt neînsemnate Încă, dar ele vor

crește în următoarele zile, a- ceasta depinzînd în mod direct de activitatea din unitățile cultivatoare.La C.A.P. Crăciunești. inginerul Ilie Tekșe ne asigură că in ansamblul de lucrări ale campaniei de toamnă sfeclei de zahăr i se atribuie locul cuvenit, Se recoltează în fermele de la Foi și Crăciunești. de unde cu atelajele proprii producția se transportă la' bazele de recepție din Acățari. „Peste 50 de cooperatori asigură zilnic recoltarea

sfeclei de pe 4 hectare la Acățari și Murgești", ne informează Anton Csengeri, inginerul șef al C.A.P. Acățari.Recoltarea acestei importante plante tehnice a început potrivit graficelor in numeroase unități din văile Nirajului și Mureșului, din zona de cîmpie a județului. Pentru asigurarea ritmică a întreprinderilor prelucrătoare cu materie primă, pentru evitarea pierderilor, se impune o strinsă corelare a eforturilor forțelor mobilizate la cules și transport

Pe .cîțiva quadrați• Principala preocupare a organelor și organizațiilor U.T.C. in această perioadă o constituie mobilizarea colectivelor de tineri la realizarea și depășirea sarcinilor de plan, precum și a angajamentelor proprii asumate. în conformitate cu îndemnurile și sarcinile formulate de tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretarul general al partidului. • Tinerii de pe tot cuprinsul țării acționează în cadrul inițiativelor uteciste pentru obținerea unor producții sporite, de un înalt nivel tehnic și calitativ. O atenție deosebită se acordă realizării producției destinate exportului, precum și asigurării bazei energetice și de materii prime. • La sate, alături de ceilalți oameni ai muncii, tinerii acționează la strîngerea și depozitarea recoltei, a furajelor, legumelor și fructelor, pentru pregătirea terenului și efectuarea însămînțărilor. • De asemenea, în această săptămînă au loc numeroase acțiuni politico- ideologice și cultural-educative. în cadrul cărora sînt dezbătute principalele aspecte ale politicii interne si externe a partidului și statului nostru, marile responsabilități ce revin tinerei generații pentru a-și spori contribuția la dezvoltarea multilaterală a României, la ridicarea ei pe noi culmi de civilizație și progres.
Foto-album

SPORT

A cincea zi olimpică, a treia medalie pentru delegația țării noastre, venită, de astă dată, de la echipa feminină de gimnastică. situată pe locul secund la această ediție a J.O.. Așadar, avem pină in momentul de față o medalie de aur. cucerită de Sorin Babii la tir, șl două de argint. datorate înotătoarei Noemi 
Lung (la 400 m mixt) șl echipei 
feminine de gimnastică, formată din Daniela Silivaș, Aurelia Do- 
bre. Eugenia Golea, Camelia 
Voinea. Celestina Popa și Ga
briela Poterac. Desigur, o medalie prețioasă acest argint din concursul feminin pe echipe, o 
medalie care probează din nou 
valoarea de prim plan a școlii 
românești și faptul că fetele 
noastre continuă să se afle în 
plutonul de elită al gimnasticii 
internaționale. Nu ne rftmino, deci, decît ca. pe lingă felicitările cuvenite întregii echipe si colectivului de antrenori, să așteptăm cu încredere concursurile individuale atît pe ce! indivi
dual compus (unde Daniela Sili- "aș — după impusele pe

NIVELURI
(Urmare din pag. I) stabilite. în subteran nu avem probleme deosebite. La această dată au intrat în funcțiune abatajele V-40 la Vărzari, 6 622 la Cuzap și 6623 la Jurteana II. In curs de finalizare se afla abatajul J-23 de la Jurteana III, alte două abataje fiind în pregătire la Suplac, Budoi. Cu cîtva timp în urmă la Cuzap au început să producă abatajele 6515 și 6522, randamentele de extracție fiind superioare leallzărilor de pină acum. Ce ar mai fi de spus ? Am adoptat o serie de măsuri tehnico- ' organizatorice care, permit realizarea mobilității necesare pe fluxurile de producție in fiecare schimb de activitate. De a- semenea, statul majorai întreprinderii se află de cîtva timp direct în sectoarele de producție. Informațiile vin astfel direct din abataje, de la fața locului, unde sint prezente, pe întreaga durată a zilei de muncă, cadrele de bază din conducerea întreprinderii. La această oră, de pildă, rulajul producției este maxim în sectorul Vărzari. Fac această precizare întrucît sosesc de acolo după aproape 6 ore de intervenție operativă în subteran. Prezența

RECORD LAnoastră în focul abatajelor este mai mult decît necesară avînd în vedere că pe parcursul une1 zile de muncă apar numeroase evenimente tehnice care cer soluționare corespunzătoare".Are perfectă dreptate interlocutorul nostru cind afirmă acest lucru. Rezolvarea unor situații limită apărute pe fluxul de fabricație depinde în mare măsură de participarea nemijlocită a cadrelor tehnica din întreprindere. Tocmai de aceea, în ultima vreme, raportările se fac direct da la sectoarele de producție, acestea cuprinzînd și măsurile Întreprinse pentru perfecționarea continuă a activității desfășurate. De fapt, noi am reușit să discutăm cu inginerul șef al unității abia în jurul prinsului, atunci cînd s-a reîntors de la unul din punctele de lucru unde se impunea soluționarea unor probleme de ordin tehnic. Adevărul este că toți șefii de compartimente sînt prezenți zilnic în sectoarele de producție sprijinind efectiv activitatea acestora. Activitate intensă, susținută regăsim și în stațiile de încărcare a cărbunelui. Să reținem că în vagoanele nava- tă intră numai cărbune de calitate superioară. Asta înseamnă că în prealabil s-au efec-

EXTRACȚIEtuat operațiile tehnice necesare pentru ridicarea puterii calorice a cărbunelui livrat termocentralelor. Cum era de așteptat, ponderea cea mai mare a cărbunelui extras este destinată Întreprinderii Elec- trocentrale Oradea. La acesată dată, minerii de la Voivozi au expediat beneficiarului o cantitate totală de peste 50 de mit tone cărbune față de programul stabilit De altfel, in prezent, media zilnică a depășirilor se ridică la aproape 300 tone cărbune, ceea ce înseamnă că angajamentele lunii septembrie vor fi realizate exemplar. Dacă mai adăugăm faptul că la lucrările de pregătiri miniere se consemnează un plus de 2000 metri liniari, avem o imagine aproape completă a eforturilor depuse pentru creșterea eficienței întregii activități productive. Nici nu se putea altfel într-o întreprindere care a dobîndit în acest an înaltul titlu de „Erou al Muncii Socialiste". Aceasta este adevărata măsură a capacității de acțiune și mobilizare a minerilor bihoreni aflați permanent în fruntea întrecerii pe ramură. Așa cum s-au angajat, pînă la șfîrșitul anului, cantitatea totală suplimentară de cărbune va ajunge la 100 mii tone.
După meciul de verificare al tricolorilor de la Constanța

Jocurile Olimpice de vară ’88

GIMNASTELE ROMÂNCE - MEDALIATE, 
CU „ARGINT" ÎN CONCURSUL PE ECHIPEechipe aflată pe locul intii cu un avans de cinci sutimi, ocupă acum locul secund, cu 79.575, la o zecime de Șușunova — candidează cu șanse reale la titlul de campioană olimpică absolută), cit și finalele pe aparate. în care vom cuceri, cu siguranță, alte medalii.Revenind la concursul pe e- chipe, de miercuri, să reamintim că fetele noastre abordau programul liber ales cu un handicap de aproape un punct față de echipa U.R.S.S. (196,425 si respectiv 197,325). Și totuși, eie nu s-au considerat nici o clipă mulțumite cu postura de vice- campioane. luptind admirabil si reușind chiar ca după trei schimburi să recupereze mai mult de trei zecimi din diferența care le despărțea de echipa U.R.S.S. In fruntea echipei s-a aflat din nou Daniela Silivaș, care a obținut alte două note de 10 — la paralele și bîrnă —. dar și restul fetelor au fost la Înălțime. In cele din urmă. însă, ordinea primelor două locuri a rămas aceeași de după prima zi, echipei noastre reve- nindu-i medalia de argint. Iată, dealtfel, clasamentul pe echipe s 1. U.R.S.S. 395,475 ; 2. ROMÂNIA 394,125 ; 3. R.D. Germană 390,875 ;Răminînd la gimnastică, să

spur.em că așteptăm cu optimism ooncursul masculin individual compus de astăzi, in care Marius Gherman candidează la un loc printre fruntași, deși, după opinia noastră, cele mai mari șanse de a cuceri o medalie le va avea în finalele pe aparate, la bară fixă. Oricum, clasarea e- chipei masculine pe (numai) locul 7 constituie un rezultat nesatisfăcător, cu atît mai mult cu cit, după ocuparea aceleiași poziții la Campionatele Mondiale de anul trecut, echipei i s-a acordat, totuși, creditul de a fi prezentă la J.O. Dar, despre asta vom mai vorbi...Foarte bine se prezintă pină acum cele două scrlmere prezente la Seul, atit campioana mondială, Elisabeta Tufan, cit și colega ei Reka Lazăr depășind tururile preliminarii pe baza unor prestații apreciate unanim, Tufan chiar Pe primul loc în grupa ei. Același lucru este valabil și pentru luptătorul de greco-romane Petre Cărare, care a trecut de turul V și este angajat cu șanse certe în lupta medaliilor de la categoria 68 kg. Andrei Vasile, în schimb, care debutase bine, a suferit ulterior o suită de In- fringeri neașteptate,La capitolul decepții s-au în

scris, pînă acum, și cei doi halterofili care au intrat în concurs, Cihărean clasîndu-se doar pe locul 6, iar Czanka nereușind nici atît, acu- zind încă înainte de intrarea în concurs o... întindere musculară I Să sperăm însă, că următorii doi halterofili care ne vor reprezenta în concursul olimpic 
— Andrei Socaci și Nicu Vlad — vor fi la înălțime, ureînd pe podiumul de premiere în acest concurs deosebit de puternic și de valoros,Cu multă încredere și cu satisfacție urmărim desfășurarea întrecerilor de canotaj, unde e- 
chipajele noastre sint cotate in 
mod firesc printre marile favo
rite Ia titluri și medalii. A obținut calificarea și echipajul feminin de 4 visle (Elisabeta Li- 
pă, Veronica Cogeanu, Anișoa- 
ra Minea, Anișoara Bălan) și de pe acum putem fi siguri că 
absolut toate ambarcatiile noas
tre vor fi prezente în finalele 
programate in două zile, sîm
bătă si duminică.La înot, ziua a cincea — cu finala de 200 m liber fete — nu ne-a adus satisfacția de a le regăsi pe Luminița Dobrescu și Stela Pura printre finaliste. Poate astăzi, la 400 m liber 
(Pura) sau 100 m spate (Anca 
Pătrășeoiu)...

P/?/Z/Af VIITORUL CU 
ÎNCREDERE Șl SPERANȚE

Forme in lumină
Foto: LUCIAN TUDOSE

INIȚIATIVEOrganizația U.T.C, de la Combinatul Siderurgic Călărași a realizat planul de muncă patriotică pe acest an în proporție de 120 la sută. Tînărul subinginer Valerică Cîmpeanu, secretarul Comitetului U.T.C. pe platformă, ne informează că cei peste 2 700 de uteciști ai combinatului au participat la variate acțiuni de muncă patriotică, din rîndul acestora detașîn- du-se cele desfășurate în sprijinul producției (la Uzina cocso-chimică) și de recuperare a materialelor refoloși- bile (la Oțelăria electrică). In aceste zile continuă importanta acțiune de recuperare a materialelor neferoase (cupru, aluminiu etc.) din depozitul de fier vechi. E- lectricianul Stefan Petre,

responsabilul cu activitatea de muncă patriotică în Comitetul U.T.C. al combinatului. evidenția importanta deosebită a acțiunii tinerilor uteciști de la organizația „Turnare continuă" : în primul rînd cea bine cunoscută de reintroducere în circuitul economic a metalelor respective. iar în al doilea rînd (și mai important pentru necesitățile producției !) îmbunătățirea calității oțelului obținut (știut fiind că o concentrație mare a neferoaselor în Încărcătura de fier vechi influențează negativ calitățile specifice ale otelului.) Iată deci că recuperarea materialelor refolosibile contribuie nemijlocit la bunul mers al producției (M.B.)

întrebări pentru
Actorul VASILE MURARU

■ Ti» fierul „The Seoul Olympian", e- 
ditat pe timpul Jocurilor de redacția co
tidianului „The Korea Times'", a apărut 
o pagină dedicată sportivilor români, pa
gini ilustrată eu fotografiile gimnastelor 
Nadig Comăneci, Daniela Silivaș și Au
relia Dobre ■ Revoluția tehnică este tot 
mai prezentă in sportul international, 
unde producția de materiale ți echipa
ment înregistrează ta Seul un nou ți 
spectaculos pas înainte. Astfel, sînt de 
amintit bicicletele cu roți lenticulare ți 
cadre din carbon-kevlar, ambarcațiile 
confecționate din aceleași materiale, 
costumele „aero dinamice" ș.a.m.d. ■ Re
cordmana mondială la 100 m plat, Flo
rence Griffith-Joyner, face vllvă in Satul 
Olimpic cu-.. unghiile de la miini, care 
ating impresionanta lungime de... 8 cen
timetri. Șt, totuși, startul ei este exce
lent ■ Pentru că am amintit zilele tre
cute că numărul țărilor participante la 
această ediftg « J.O. (Kl) constituie un 
veritabil racord, iată și celelalte ediții cu 
număr marc de țări prezente in intre-

cerile olimpice : Los Angeles — 140,
Miinchen 123 ți Mexico —■ 113 țări ■ A- 
propo de materialele sportive, lupta te
ribilă și concurența dintre numeroasele 
firme au determinat C.I.O, să nu permită 
nimănui vinzarea efectivă de echipament 
in interiorul Satului Olimpic. Acolo 
există, e drept, foarte multe standuri, dar 
ele nu fac decît să expună, invitind

i cumpărătorii la magazinele pe care le 
au... în afara satului ■ La Seul s-a des
fășurat șl Congresul științific olimpic, a 
cărui deviză a fost „Noile orizonturi ale 
dezvoltării umane". Au fost prezentate 
peste 850 de referate, in cadrul a 14 sub- 
teme, eu prilejul congresului organtzin- 
du-se șl a expoziție de materiale ți e- 
chipament sportiv, de carte sportivă și

de afișe cu aceeași tematici ■ De mare 
succes se bucură la Seul o discotecă gi
gantică — „Kunstdisco" — aflată in piața 
Yoido, pe malul fluviului Han ■ Atleta 
americană Mary Decker-Slaney a decla
rat că vizează cucerirea a cel puțin o 
medalie olimpică de aur, ea urmind să 
ia startul la 1 500 și 3 000 metri ■ Veri
tabil „barometru" privind interesul pu
blicului față de diferitele întreceri o- 
limpice, vinzările de bilete au arătat că 
la Seul, cele mai așteptate discipline 
sint, in ordine: judo-ul, ale cărui bilete 
s-au epuizat primele, urmat de înotul 
sincron, inotul propriu-zis, gimnastica, ci
clismul de pistă șl săriturile tn apă ! ■ 
Dintre cei 10000 de sportivi prezenți la 
J O., 148 au înălțimea de pește.., 2 metri, 
iar printre aceștia se află ți trei fete : 
chinezoaica Haixie (2,04 m), ameri
canca Donovan (2,03 m) și iugoslava 
Muhanoviei (2,01 m).

Grupaj realizat de 
HORIA ALEXANDRESCU

Cel mai grăbit spectator, să pă
răsească tribunele arhipline, de la 
meciul România — Albania desfă
șurat, cum se știe, marți după- 
amlază, pe stadionul „1 Mai" din 
Constanța, și cîștigat la scor (3—0) 
de echipa noastră a fost antreno
rul reprezentativei Bulgariei, An- 
guelov, care venise să-i urmă
rească pe apropiații adversari din 
debutul preliminariilor C.M. ’90 In 
meciul de la Sofia din 19 octom
brie. El vizionase șl partida de 
tineret de la Medgidia (dacă vor 
fi promovați in prima garnitură 
și unii tineri ?) și, desigur, pe 
lingă acest lucid observator, mal 
exista și un aparat de înregistra
re. Se grăbea pentru că exact 
peste 24 de ore echipa sa susținea 
un „amical" cu reprezentativa 
Uniunii Sovietice, vicecamploană a 
Europei. Un meci, pe care, în 
replică, sub imperiul acelorași ri
gori, l-a urmărit (ieri, miercuri) 
și antrenorul naționalei noastre, 
Em. Jenei. „Spionajul", pe față, 
al adversarilor nu mai este un lu
cru să mire pe cineva. S-a dove
dit, uneori, că cunoașterea per
fectă a echipei pe care o înfrunți, 
este un aconto serios pentru 
succes.

Tricolorii s-au grăbit și ei să 
ajungă acasă, la echipele lor, de 
la vestiare, direct in autocar șl 
la aeroportul „M. Kogălniceanu", 
pentru București. Am reținut, 
cîrdurlle de copii care la ieșirea 
autocarului din stadion ne-au în
soțit bună vreme, alergînd și stri- 
gind, în cor, cu vocile lor crista
line : „Hagl, Hagi !“. Erau mieii 
fotbaliști al Constanței, care așa 
cum a făcut-o Gigă Hagi, cu ani 
în urmă, bat la poarta „regelui 
fotbal", îșj încearcă talentul, vo
cația, se pregătesc cu ambiție să 
calce pe urmele Idolului lor, ju- 
cînd entuziaști, neobositl pe tere
nurile minunatului Parc al pionie
rilor din frumosul si primitorul 
oraș de la mare...

In timpul drumului, de la Con
stanța, meciul fiind un „amical", 
nu a mai tost eternul subiect de 
discuție, preocupările jucătorilor 
și antrenorilor îndreptîndu-se spre 
etapa de duminică, spre returul 
„cupelor europene" șl, desigur, 
spre meciul din 19 octombrie, cu 
Bulgaria. Pentru că „amicalul" cu 
albanezii a fost o partidă pe care 
tricolorii au dominat-o copios, 
dezinvolt, fără să accelereze „mo
toarele" la maximum. Aceasta și 
pentru că replica jucătorilor alba
nezi ni s-a părut mal slabă ca in 
partidele oficiale susținute cu ei 
în preliminariile lui Euro ’83 ! Un 
meci amical rămîne, însă, un 
amical, orice s-ar spune. Sint 
multe motivațiile pentru care ju
cătorii nu forțează, nu-șl pun în 
valoare tntregul potential de joc. 
„A fost un test util — ne-a de
clarat la întoarcere antrenorul 
Emeric Jenei — In contextul Jocu
lui de acasă, deși noi vom susți
ne, cum se cunoaște, prima parti
dă din preliminariile C.M.. in de
plasare și ar ti fost mai edifica

tor un joc în aceste condiții. Dar 
neavtnd alt partener de joc ne-am 
mulțumit cu ceea ce s-a putut re
zolva. Albanezii, cum s-a văzut, 
au un joc apropiat, ca factură, de 
cel al bulgarilor, un joc atletic, 
bazat pe angajament, un joc agre
siv in sensul bun al cuvintului, 
multi jucători ridieîndu-se la o 
tehnică de nivel mediu. Adevărul 
este că nu ne-au pus acele pro
bleme deosebite cu care ne vom 
confrunta in viitoarele meciuri 
oficiale".

Șl după opinia noastră nu a fost 
un test suficient de concludent. 
Dar, oricum, necesar, fie și nu
mai din rațiunea că decît nimic... 
Au intrat, pe teren, marea majo
ritate a jucătorilor, mal puțin 
Rednlc, Geolgău și portarul Nitu. 
Un semn bun, un semn al spe
ranței este șl reapariția Iul Adrian 
Bumbescu In team-ul tricolorilor, 
după o lungă absentă din echipa 
lui de club. Să remarcăm, în ace
lași context, primul joc al lui Bo- 
tarlu in națională, și debutul lui 
Ovidiu Sabău, în fața... spectato
rilor proprii. Sînt cîteva elemente 
care justifică preocuparea condu
cerii tehnice a echipei și a Fe
derației de a rula jucătorii cel 
mal talentați șl valoroși, cel mal 
in formă ia ora de fată, pentru a 
ști exact pe ce (cine) putem con
ta. După acest joc în care s-au 
relevat valențele tehnice șl tac
tice obișnuite, destule atribute 
încurajatoare — spiritul ofensiv, 
eficacitatea datorată tuturor com
partimentelor (au marcat Belo- 
dedicl, Hagi, Cămătaru) trebuie 
observat că nu toți jucătorii s-au 
înscris cu prestația lor, în randa
mentul scontat, că s-au evidențiat 
unele lacune in construcția jocu
lui la mijlocul terenului și că s-au 
putut descoperi unele fisuri și în 
defensivă (numai precipitarea, 
lipsa de inspirație și hotărlre i-au 
privat pe oaspeți de un gol-două, 
el aflindu-se în situații bune de a 
înscrie) și chiar relațiile de joc, 
colaborarea între linii și jucători 
n-au fost tot timpul cele ideale. De 
aceea, considerăm că, în perioada 
care a mai rămas, ar trebui in
sistat la aceste capitole, ar trebui 
lucrăt și în direcția omogen 
și armoniei sufletești din eehlpă. 
Reunirea lotului a contribuit, In 
bună măsură, la aceasta.

După opinia noastră, cele mai 
edificatoare teste, cele mai con
cludente „examene" privind po
tențialul de joc al selecționabill- 
lor, valoarea lor competitivă, le 
oferă apropiatele revanșe din „cu
pele europene". De altfel, ziarul 
„L’Equipe" a publicat, recent, un 
tabel in care, gratie comportării 
remarcabile a celor patru repre
zentante ale noastre tn Cele trei 
cupe continentale — victorii pe 
linte — România ocupă primul 
loc 1 Ceea ce ne face să privim 
viitorul cu deplină încredere I

— Ce faci aici, in fața 
Teatrului „Tănase" ? Ești 
nerăbdător să-ți reiei acti
vitatea ?— Nu ride I Ultima premieră in care joc, „Savoy- Savjy", e foarte reușită.

— Cum e să fii actor de 
comedie ?— Am zis că sînt actor de comedie ? Sint un actor care caută să joace multe roluri și să învețe, să deprindă, fel de fel de modalități de exprimare.

— Te-am văzut în „Ploș
nița", la „Național"...— Am fost invitat de Horea Popescu să joc în spectacol. Mă știa din „Cuibul de viespi" și s-a ivit ocazia fericită.

— Și mai departe ?— Aștept o piesă în care să am un rol principal și care.să-mi ofere posibilitatea desfășurării disponibi

lităților mele actoricești.
— Te simți în „forță" ?— Da ! Mai ales că vin de-acasă, de Ia țară, din satul Doina, de lingă Piatra Neamț, unde mi-am „încărcat bateriile".— După „Noi, cei din li

nia intii", „Pădurea de fagi" 
și „Niște băieți grozavi" 
ce-ți oferă cinematografia 2— Am dat probe pentru un rol principal în „Aurul alb", un film al tînărului Ovidiu Drăgănescu, cu care am mai colaborat în institut.— De ce te solicită cine
matografia ?— N-aș spune că mă solicită în mod dejsebit, dar am fost distribuit mai mult In film.

— tn rest, ce mai faci ?— Scriu proză, intru In librării și. mai ales, citese mult. (Barbu Radu).

„H0L0GRAF 111“
Cel 10 ani de activitate ai 

grupului vocal-instrumental 
„HOLQGRAF" au fost marcați 
recent printr-un concert ce a 
avut loc la Costinești, acolo 
unde grupul evoluează cu suc
ces în sezonul estival de trei 
ani consecutiv. Apariția dis
cului LP „Hoiograf ni" com
pletează fericit această fru
moasă aniversare și constituie 
o nouă încercare de a satis
face cererea permanentă de 
melodii noi a numeroșilor ad
miratori ai muzicii grupului. 
Formula actuală reunește mu
zicieni consacrați: Tino Furtu
nă — claviaturi; Edi Petroșel

— baterie; Nuțu Olteanu — 
chitară solo, voce; Iulian Vra- 
bete — chitara bas, voce; Dan 
Blttman — voce. Piesele dis
cului au orchestrații moderne 
și sint impregnate de sunetul 
specific al grupului. Puteți 
asculta : 1. „Visul meu din 
zori"; 2. „Cine știe unde"; 3. 
„Speranța din sufletul meu"; 
4. „Pași spre viitor" 5. „Avem 
o singură lume": 6. „Te voi 
iubi mereu"; 7. „In loc de bun 
rămas". Muzica și textele : 
„HOLOGRAF". Redactor de 
disc: Romeo Vanica. (Mihai
Bogatu).

SINONIMIE

VASILE CÂBULEA

ORIZONTAL 1 1)
Tabletă — Prolog la 
operă! 2) Au spor 
ia viteza. 3) Scaun 
(fnv.i — Cîntecul 
eroului. 4) Un „om" 
de fler — Plin de 
energie. 5) Dă o 
bună dispoziție
(adj.; tem.). 6) 
Zade — Și fructul 
zadel. 7) Cal dobro
geni — Butoaie 
mari. 8) A tremura 
— Umbrar la malul 
apei. 9) întoarce 
vorba — Iute la 
treabă (fig.). 10) Pă
duri cu arbori din 
loc în loc — Pleacă 
la centru 1

VERTICAL : 1)
Careul de față. 2) 
Lentilă fără aberație 
cromatică, 3) Des
cendent (var.i. 4) 
Ridică tonul în ser
viciu — A chiul. 5) 
Interior de vilă ! — 
A-i bate inima. 6)
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Păstrați în casă — 
tn sincronie — Pri
mele la start! 7) 
întărit ca betonu: 
— Perechi de capre. 
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doua oară. 9) Plin 
de note ! — Evitare. 
10) Necontenită.
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Lucrările celei de-a 43-a sesiuni
a Adunării Generale a O.N.U

DIN ȚĂRILE SOCIALISTE
U.R.S.S.

NAȚIUNILE UNITE 21 (A- gerpres) — Cea de-a 43-a sesiune a Adunării Generale a O.N.U. a continuat cu alegerea organelor de conducere ale sesiunii. In funcția de președinte al sesiunii a fost ales ministrul de, externe al Argentinei^ Dante Caputo. In cuvin'tul său, președintele nou ales a lansat un apel Ia intensificarea eforturilor vizind soluționarea crizei internaționale a datoriilor. Totodată, el a relevat că s-a făcut prea puțin sau nimic pentru eliminarea decalajelor dintre țările bogate și o mare parte a țărilor în curs de dezvoltare. „Ratele exagerat de ridi-

cate aleCaputo — ______ _____ ,_______nemilos de noi și noi planuri de refinanțare și scurgerea pernicioasă a mijloacelor financiare din țările debitoare către țările creditoare au drept consecință lichidarea oricăror posibilități de investiții pentru țările în curs de dezvoltare". De aceea, relațiile inechitabile Nord-Sud trebuie să constituie o temă esențială a eforturilor făcute de O.N.U. pentru înlăturarea surselor de tensiune de pe glob — a apreciat președintele actualei sesiuni a Adunării Generale a O.N.U.

dobînzilor — a . spus alături de sistemul
Datoria externă, 

o cauză principală 

a subdezvoltării
în favoarea dezarmării și păcii

Ordinea de zi 
a viitoarei ședințe

Dezvoltarea industriei 
construcțiilor de mașini

Tînăra generație trebuie să fie crescută 

în spiritul păcii, dreptății, libertății, 

respectului reciproc și al înțelegerii 
Mesajul secretarului general al O.N.U.

de „Ziua Internațională a Păcii**NAȚIUNILE UNITE 21 (Agerpres) — Clopotul păcii a sunat și anul acesta la sediul Națiunilor Unite din New York, acționat de secretarul general al organizației, Javier Perez de Cuellar, în cadrul ceremoniei prilejuite de tradiționala Zi Internațională a Păcii, marcată cu ocazia deschiderii noii sesiuni a Adunării Generale a forumului mondial.Intr-un cu acest neral al faptul că pacea nu ceva ce se realizează de la sine,
mesaj dat publicității prilej, secretarul ge-O.N.U. evidențiază nu trebuie uitat că este o întîmplare sau

ci rezultatul unor eforturi intense și a subliniat că Organizația Națiunilor Unite s-a aflat întotdeauna în fruntea celor care au acționat în acest sens. „Ne bucurăm că glasul tunurilor a tăcut în unele zone ale lumii și sperăm că va tăcea și în alte părți" — se arată în mesaj. Menționînd că Ziua Internațională a Păcii este dedicată în acest an copiilor, Perez de Cuellar relevă că tînăra generație trebuie să fie crescută în spiritul păcii, dreptății, libertății, respectului reciproc și al înțelegerii.

NICOSIA 21 (Agerpres). — în capitala Ciprului s-au deschis lucrările reuniunii miniștrilor de finanțe din țările membre ale Commonwealth.în discursul inaugural, președintele Ciprului, Ghior- ghios Vassiliou. a lânsat un apel la dezvoltarea cooperării în diverse domenii între țările membre ale organizației. Vorbitorul a subliniat că reuniunea se desfășoară intr-un moment în care decalajul dintre țările dezvoltate și cele în curs de dezvoltări este tot mai accentuat și a calificat povara datoriei externe drept o cauză principală a subdezvoltării. Pentru reducerea acesteia, Ghiorghios Vassiliou a propus crearea unui fond obținut din reducerea cheltuielilor militare, măsuri concrete și practice de cooperare internațională. în spiritul responsabilității colective, precum și înlăturarea barierelor protecționiste în comerțul mondial, precizînd că acestea constituie o amenințare gravă pentru economiile tuturor țărilor lumii.

VIENA 21 (Agerpreș) — Mișcarea pentru pace din Austria 
a anunțat desfășurarea, în toamna acestui an, a unor ample acțiuni în favoarea păcii și dezarmării, creării unui climat de înțelegere și securitate pe continentul european și în întreaga lume, împotriva continuării cursei înarmărilor. Intr-o declarație dată publicității la Viena se subliniază că acțiunile în favoarea păcii și dezarmării se desfășoară în întreaga țară sub deviza reducerii armamentelor strategice ofensive, distrugerii arsenalelor chimice, încetării experiențelor nucleare și reducerii armamentelor convenționale. Documentul critică politica de escaladare a cursei înarmărilor promovată de țările membre ale Alianței Nord-Atlantice.VIENA 21 (Agerpres). — în raportul guvernului austriac, dat publicității la Viena, sint salutate inițiativele în direcția încetării curs îi înarmărilor, în primul rînd a celei nucleare, și trecerea hotărîtă la dezarmare. Documentul se pronunță,

totodată, împotriva transferării cursei înarmărilor în Cosmos.TOKIO 21 (Agerpres). — Comitetul japonez pentru pace a lansat un apel la Tokio în care se pronunță pentru intensificarea acțiunilor în favoarea păcii, la scara întregii țări, și organizarea unor demonstrații pentru retragerea imediată a tuturor instalațiilor militare străine de pe teritoriul național.Totodată, Comitetul și-a exprimat nemulțumirea și protestul față de ancorarea, recent, in portul Yokosuka, a două nave de război ale S.U.A., care transportau încărcătură nucleară.NUKU ’ALOFA 21 (Agerpres) — în capitala statului Tonga, Nuku’Alofa, s-au încheiat lucrările celei de-a XIX- a sesiuni anuale a Forumului Pacificului de Sud, la care au luat parte reprezentanți ai celor 15 state membre. O ție deosebită a fost în cadrul sesiunii,instaurării unei zone libere arme nucleare în Pacificul’ Sud, problemelor legate securitatea regională, cooperarea economică între statele participante, ocrotirea mediului înconjurător. S-a hotărît ca următoarea sesiune a forumului să se desfășoare în capitala statului Kiribati, Tarawa.

aten- acordată, aspectelor de de de

a Seimului R.P. Polone

VARȘOVIA 21 (Agerpres). — Prezidiul Seimului R.P. Polone a hotărît convocarea celei de-a 38-a ședințe a Seimului pentru 27 septembrie. Pe ordinea de zi figurează alegerea telui Consiliului care va prezenta neri privind componenta noului guvern. Seimul va dezbate și alte probleme.ConsTiul de Miniștri a remis Seimului proiectul planului de dezvoltare economico-socială de perspectivă a Poloniei pină in anUl 2000 și prevederile planului anual central pe 1989 — transmite agenția PAP.

președin- de Miniștri propu-

Industria construcțiilor de mașini a U.R.S.S. și-a majorat, anul trecut, producția cu 4,6 la sută. La o serie de produse au fost înregistrate creșteri cu mult peste medie. remarcindu-se în această direcție tehnica de calcul pentru cercetare, unde producția a fost cu 20 la sută mai mare. Ponderea produselor noi în producția industriei construcțiilor de mașini s-a situat la 9 la sută. Din această categorie de produse fac parte modulele flexibile de producție, liniile au- tomate pentru prelucrarea prin așchiere si fără aschie- re a metalelor, noi tipuri de autovehicule Si altele. în Industria construcțiilor de mașini au intrat în funcțiune 166 de noi obiective, printre

care capacități pentru fabricația de turbine cu abur, de mașini-unelte, de cabluri si de remorci pentru tractoare. Printre produsele cele mai importante realizate anul trecut de construcția de mașini din U.R.S.S. pot fi menționate turbinele de 22.5 milioane kW. motoarele electrice de mică putere pentru mașini-unelte cu comandă numerică, elemente pentru tehnica prelucrării prin deformare, roboți industriali — 14100 bucăți —. mijloace de automatizare si aparatură tehnică de calcul — cu 11 la sută mai mult fată de anul precedent —. utilaje pentru industriile chimică, ușoară și alimentară, pentru zootehnie și producția furajeră.
R.P. BULGARIA

ORIENTULBEIRUT 21 (Agerpres) — A- vicane de luptă israeliene au survolat, miercuri, spațiul aerian al Libanului. Aparatele au fost semnalate survolind, la joasă altitudine, în cadrul unor zboruri de recunoaștere, regiunea sudică libaneză și tabăra de refugiați palestinieni Rashidiyeh.BEIRUT 21 (Agerpres) — A- tentatele cu bombe continuă în capitala Libanului, . marți înre- gistrîndu-se o nouă explozie, în zona de est a capitalei. Un automobil-capcană, la bordul căruia se afla o mare cantitate de substanță detonantă, a sărit
Republica Mali

întrevederile intercipriote 
de la NicosiaNICOSIA 21 (Agerpres). — La Nicosia au avut loc, miercuri, două runde de negocieri între președintele Ciprului. Ghior- ghios Vassiliou. și liderul comunității ciprioților turci, Rauf Denktaș. consacrate examinării modalităților de soluționare politică a situației din insulă, întrevederile s-au desfășurat în prezența lui Oscar Camillon, reprezentant special al secretarului general al O.N.U. în Cipru.S-a convenit ca următoarea rundă de negocieri să aibă loc în cursul săptămînii viitoare.

Preocupări energeticesută. După anul 1990, această creștere va fi de 3,5—4 la sută, iar după anul 1995 — de a- proximativ 3,5 la sută. Consumul de energie electrică va fi asigurat cu precădere pe baza energeticii nucleare, prin punerea în funcțiune a unor noi capacități de producție.Recent, au fost înființate si funcționează Centrala „Energhetika" si Combinatul pentru noi resurse energetice. care au menirea de a reduce

Tendința generală în dezvoltarea energeticii bulgare o constituie utilizarea eficientă a resurselor energetice locale : folosirea în cel mal înalt grad a cărbunelui cu putere calorică redusă și utilizarea combustibilului nuclear pentru producerea de energie electrică si termică. Tendințele de dezvoltare din actualul cincinal evidențiază o creștere anuală a producției si consumului de energie electrică cu 4—5 la

consumul de resurse energetice în producția si distribuția energiei e- lectrice. Centrala ..Energhetika" s<s ocupă cu problemele generale ale asigurării folosirii eficiente a energiei electrice, iar combinatul este o întreprindere productivă care are ca sarcină realizarea de echipamente și instalații pentru exploatarea resurselor de ape termale si a biogazu- lui. precum și a energiei soarelui și vîntului.
MIJLOCIUîn aer. Trei persoane au ucise și 31 rănite.

la 18 septembrie, este șl prim ministru al noului cabinet. Generalul Maung mai deține șl portofoliile apărării și afacerilor externe.
CAIRO 21 (Agerpres). — Președintele Egiptului, Hosni Mubarak, l-a primit pe vicepre- mierul Emiratelor Arabe Unite, Hamdan Mohamed Al Nahay- yan, aflat în vizită la Cairo.DAMASC 21 (Agerpres) — La Damasc au avut loc convorbiri între președintele Siriei, Hafez Al-Assad, și președintele Libanului, Amin Gemayel, care a vizitat capitala siriană.Au avut loc consultări vind ultimele evoluții din

Eforturi pe calea dezvoltăriiRepublica Mali, țară -situată in nord-vestul Africii, a- niversează astăzi împlinirea a 28 de ani de la proclamarea independenței, eveniment marcant al istoriei sale, re- , zultat al luptei îndelungate împotriva dominației coloniale, pentru făurirea unei vieți libere, de sine stătătoare. în anii care au urmat, cu precădere in ultima perioadă. s-a trecut la lichidarea înapoierii economice, la edificarea unei economii viabile, prin punerea în valoare a potențialului material și uman, prin larga valorificare a resurselor naturale de care dispune țara. Dat fiind că Republica Mali este situată în zona Sahel, zonă a Africii bine cunoscută pentru clima deosebit de aridă și întinse regiuni de deșert, unul din obiectivele principale ale autorităților de la . Bamako' îl ‘ constituie . lupta pentru combaterea efectelor secetei și prevenirea înaintării deșertului. Astfel. în dîferițe regiuni, gle țării. mai ales în Cele din nord, puternic țimenjnțate de aerul fierbinte al Saharei. au fost realizate. importante lucrări de împădurire, de creare a unei „bariere verzi". în fațg ofensivei nisipurilor. Actualul plan Cincinal prevede de alt- fel o serie de măsuri de luptă împotriva secetei, între care construirea de baraje, canale, precum și o amplă acțiune educativă ' pentru eliminarea unor practici dăunătoare, mediului ambiant. punerea în valoare a”' importantelor resurse hidrotehnice reprezentate de flu-

viile Niger și Senegal. Astfel. barajul de la Selingue, construit pe un afluent al Nigerului, la 150 kilometri de Bamako, permite aprovizionarea cu energie a localităților și obiectivelor industriale, edificate în ultimii ani, precum și irigarea unor importante suprafețe agricole. De asemenea se depun eforturi • susținute construirea ale șoselei importantă pentru altor tronsoane transsahariene, _____ arteră menită să contribuie la dezvoltarea satelor din zona Sahelului. Această magistrală, unică în felul ei. va traversa cel mai măre deșert al lumii, legînd nordul Africii cu Atlanticul, îtț „Carta orientării naționale și principiilor de organizare a vieții sociale" — document important privind dezvoltarea economică și socială a țării, se subliniază că unul din obiectivele principale ale guvernului malian îl constituie continuarea poliției! de reconstrucție națională în toate domeniile, inclusiv în agricultură, ramura de bază a economiei. Intre România și Mali s-au statornicit și se dezvoltă relații de , prietenie și colaborare pe multiple planuri, relații bazate pe stimă și respect reciproc, care cunosc o evoluție favorabilă. Dezvoltarea și diversificarea acestor raporturi corespunde pe deplin intereselor legitime ale chior două țări și popoare, cauzei -generale a păcii și înțelegerii internaționale.
I. ALEXANDRU

O imagine semnificativă care condamnă înarmările. Doi copii 
îngroapă jucăriile care, prin aspectul lor, amintesc de armele 

adevărate

Probleme majore care preocupă țările
latino-americane abordate

la sesiunea ministerială de la CaracasCARACAS 21 (Agerpres). — La Caracas s-au încheiat dezbaterile în cadrul celei de-a XlV-a sesiuni ministeriale a Consiliului Latino-American — organul suprem ț al Sistemului Economic Latino-American (S.E.L.A.) — informează agen- i Latina și I.P.S. Re- celor 26 de țări analizat o tematică a inclus problema externe.

rarea drepturilor legitime ale Americii Latine și Caraibilor. De asemenea, aceluiași organism i-a fost încredințat mandatul de a stabili mecanismele unui dialog • economic al statelor regiunii cu S.U.A. privind problema datoriei externe, protecțjonis- mul, nivelul ridicat al dobîn- zilor ș.a.Consiliul Latino-American a aprobat o serie de documentețiile Prensâ prezentanții membre au«amplă care datoriei externe, dezvoltarea referitoare la situația economi- scliimburilor comerciale, indus-' ” •-•••trializarea și relațiile cu terțe state. ■ Secretariatul permanent al S.E.L.A. a primit mandatul de a pregăti organizarea. în 1989, a unei conferințe regionale asupra datoriei externe, în apă-
că a țărilor latino-americane și caraibiene în contextul economiei mondiale, lă legătura existentă între datoria externă și comerț, precum și la o nouă a- bordare a cooperării tehnice între țările in curs de dezvoltare.

PE SCURT• LA KREMLIN a avut loc, miercuri. o întilnire între Mihăil Gorbaciov. secretar general al C.C. al P.C.U.S., și Vo Chi Cong, membru al Biroului Politic al C.C. al P.C.V., președintele Consiliului de Stat al R.S. Vietnam, care a efectuat o vjzită oficială de prietenie în U.R.S.S. Au fost examinate relațiile dintre cele două partide și țări, s-a procedat la un

schimb de vederi asupra unor probleme internaționale actuale, cu precădere în legătură cu ultimele evoluții din Asia de Sud- Est — informează TASS.

de toate
Zîmbete și... zîmbete

Un zîmbet poate fi înșelător, dar poți spune 
care este diferența dintre surisul fals și cel 
adevărat ? — se întreabă revista „Science
News". Potrivit psihologilor de la Universifa- , 
tea din, Sa,n .Francisco .(California. — S.U.A.), 
există diferențe subtile între zimbetele sincere 
și cele care vor să înșele.

Zimbetele care reflectă plăcerea reală includ 
activitatea mușchilor superiori care înconjoară 
ochiul mai frecvent decit atunci cind plăcerea 
este simulată — au constatat Paul Ekman și 
colegii săi in „Jurnalul personalității.și psiho- 
giei sociale". Zimbetele înșelătoare includ 
frecvent o acțiune musculară in jurul buzelor 
și ochilor, legată de exprimarea sentimentelor 
de dezgust, teamă, dispreț sau tristețe.

Frunzele de toamnă
la New York,

Frunzele de toamnă nu ar trebui băgate in 
saci imenși de plastic pentru a fi carate de 
cam’oanele de gunoaie către terenuri ce sint 
dfeja supraaglomerate,' scrie ziarul „The New 
York Times". Orașul New York, ca si multe 
alte comunități, interzice arderea frunzelor de

*

i.

Situația din BirmaniaRANGOON 21 (Agerpres) — Postul de radio Rangoon, citat de agențiile de presă, a anunțat că generalul Saw Maung, care a preluat puterea în Birmania

Aceasta este durata parcurgerii spațiului oceanic de că
tre rachetele intercontinentale și a lovirii unor ținte care 
se află pe celălalt continent. Pentru savanții americani an
grenați in „războiul stelelor" această cifră prezintă o im
portanță primordială. Ne apropiem firește de sfirșitul seco
lului, și cu cit ne apropiem mai repede, cu atit anii sint in- 
locuiți de ., secunde prin importanța nebănuită pe care 
aceste unități infinitezimale ale timpului au ajuns s-o pre
zinte pentru strategi in momentul de față. Un război deci 
de 2 000 de secunde și nu un război de... 100 sau chiar 30 
de ani. Comprimarea timpului este uluitoare și aceasta 
atestă pe de o parte fantasticul progres tehnico-științific al 
epocii pe care o traversăm, iar pe de altă parte trădează 
chipul plin de primejdii al acestui progres ale cărui per
formanțe de excepție sint orientate spre sectorul militar 
și exploatate în folosul acestuia.

Potrivit relatărilor cotidianului britanic „The Times", 
experimentul propriu-zis care va proba capacitatea tehno
logiilor ultrasofisticate de-a respinge in „2 000 de secunde" 
un atac inamic poartă numele codificat „EV-88" și va consta 
de fapt in punerea în funcțiune a 16 calculatoare principale, 
dintre care 6 sint de ultimul tip VAX 8 800, care vor trasa, 
analiza și respinge exact în „2 000 de secunde" prezumptivul 
atac lansat de nu mai puțin de 8 000 focoase nucleare. Acest 
scenariu prevede, de asemenea, folosirea mai multor 
teme de apărare ale 
de platforme de 
de interceptare antirachetă. El va fi condus ........ 
teriorul unei clădiri foarte protejate aparținind Centrului 
de Cercetări Avansate in domeniul S.D.I. din Huntsville, 
Alabama, centru care, la rindul lui, face parte dintr-o rețea 
de 8 centre, conectată la o instalație uriașă simulatoare de 
conducere a bătăliei numită National Test Bed, aflată ac
tualmente în construcție la baza Falcon din Colorado 
Springs și care va costa 1 miliard dolari.

Centrul de cercetări avansate este condus de o companie 
numită Colsa cate lucrează pentru Comandamentul de Apă
rare Strategică al armatei S.U.A. Un expert din cadrul 
acestei companii, care e angajat de multă vreme in munca 
propriu-zisă a declarat in acest sens că războiul celor „2 000 
de secunde" va fi trecut cu succes aducînd in discuție argu
mentul sistemului„Aegis“ al marinei. Or, se știe foarte bine 
că acest sistem ultraperfecționat „s-a făcut de ris“ in mult 
controversata dezbatere asupra doborîrii avionului iranian 
de pasageri, neputind să depisteze dacă avionul respectiv 
era un aparat civil sau militar...

„războiului stelelor", inclusiv 
supraveghere și sisteme la 

din

sis-
36 

sol 
in-

DAN STANCA

R.D. GERMANĂ

Ritmurile construcției de naveConstrucțiile navale constituie una dintre ramurile industriale cele mai dinamice din R. D. Germană. In anii socialismului, în țară au fost realizate peste 5 000 de motonave de 180 de tipuri, destinate nevoilor transporturilor maritime ale R.D.G., cît și exportului.Acordînd atenție deosebită îmbunătățirii calității producției, constructorii navali perfecționează neîntrerupt navele pe care le realizează. Numai in cursul cincinalului trecut, ei au înnoit integral producția, datorită colaborării strînse dintre specialiștii de la șantierele navale si cei de la institutele de învă-
R.P.D. COREEANĂ

tămint, de cercetări si proiectări.Lansarea Ia apă a unui nou feribot în portul Wismar, din R.D.G.,. a constituit încă un succes înregistrat de constructorii navali din R. D. Germană în eforturile lor de a asigura baza materială necesară volumului crescut de transporturi navale ale țării. Feribotul, în lungime de 191 de metri, dispune de două punți de transport si poate primi simultan la bord 103 vagoane de cale ferată. Feribotul, ce a primit denumirea de ..Greifswald", se va alătura altor trei nave din aceeași clasă, ce se află deja In exploatare pe acest traseu.
Noi suprafețe de teren 

redate agriculturiiPe țărmul vestic al R.P.D. Coreene, partea de uscat a teritoriului tării a înaintat spre mare. în multe zone, in medîe cu 4,3 kilometri, ca urmare a susținutei acțiuni desfășurate în ultimii ani pentru recuperarea. în folosul agriculturii, a terenurilor mlăștinoase și a suprafețelor maritime cu apă de nivel scăzut, din imediata a- propiere a coastei. Prin construirea unor mari baraje ce împiedică năvala apelor mării asupra uscatului. în cursul producerii zilnice a fluxului, zeci de mii de hectare de teren vor putea fi utilizate pentru culturi agricole.In cadrul acțualului plan șeptenal de dezvoltare, se prevede recuperarea, pe a-

ceastă cale, a unei suprafețe de 300 000 ha. De asemenea. un amplu sistem de irigații prin asphrsiune se realizează în prezent in R.P.D. Coreeană. Urmărindu-se asigurarea apei necesare dezvoltării în orice condiții a culturilor agricole, in care nu se includ și orezăriile — acestea fiind de mult timp în întregime irigate —. prin sistemul aflat în curs de a- menaiare se va acoperi o suprafață de circa 500 000 hectare.în R.P.D. Coreeană sint a- menajate în prezent peste 1 700 rezervoare de apă pentru irigații, iar în cadrul diferitelor sisteme de acest fel funcționează nu mai puțin de 25 210 stații de pompare.
R.P. MONGOLĂ

toamnă de către locuitori. Ziarul . remarcă : 
„Împrăștiate pe terenul tău, creează o sen
zație de dezordine, dar, atunci cind sint to
cate de mașina de tuns iarbă, imbogățesc solul 
iar dacă sint adunate intr-un morman in fun
dul curții, se descompun intr-un humus 
propice ingrășării pajiștilor,, grădinilor și 
retor". '

fin, se-
DescoperireO interesantă descoperire, care atestă 

odinioară zonele climatice erau altfel amplasate 
pe Terra, au făcut paleontologii sovietici. Ei 
au Scos la iveală îri cursul unor săpături efec
tuate in Ciukotka rămășițe fosilizate ale unor 
dinozauri preistorici. Specialiștii apreciază că 
Ciukotka era, după, toate probabilitățile, ținu
tul cel mai nordic in care trăiau dinozauri.

ca

Efectul de seră
La Tokio s-au deschis lucrările unui sim

pozion consacrat „efectului de seră", organizat 
din inițiativa Universității O.N.U., cu parti
ciparea unor oameni de știință din 25 de țări 
si a reprezentanților unor organizații interna
ționale. Este examinat un plan de studii co
mune asupra problemelor create de modifică
rile produse in mediul înconjurător sub in
fluența „efectului de seră", care constă intr-o 
creștere a temperaturii planetei, ca urmare a 
emanațiilor de gaz din atmosferă. Agravarea 
acestui fenomen, au subliniat participanta, 
poate avea consecințe catastrofale, soluționa
rea lui impunind eforturi comune.
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• DENG XIAOPING, președintele Comisiei Militare a C.C. al P.C. Chinez, a conferit eu Ranasinghe Premadasa, premierul Republicii Sri Lanka, aflat într-o vizită oficială Ia Beijing, informează agenția China Nouă. Cu acest prilej, a fost reafirmat atașamentul celor două țări față de respectarea principiilor coexistenței pașnice în țiohal a. De abordate aspecte ale dintre cele două țări.

Părare Strategică) in statul Co
lorado. informează agenția 
A.D.N. Suma face parte din 
fondurile de 8.8 miliarde dolari 
pentru construcții militare, cu
prinsă în bugetul militar pentru 
anul fiscal care incepe Ia 1 oc
tombrie.

raporturile interna- asemenea, au fost relațiilorConSiliu-P.ulgaria,• PREȘEDINTELE lui- de Stat al R.P.Todor Jivkov, l-a primit, la Pravăț, pe ministrul de externe al Italiei, Giulio Andreotti, transmite agenția B.T.A. Au fost abordate stadiul actual și perspectivele dezvoltării relațiilor bilaterale, o serie de probleme ale actualității internaționale, interlocutorii subliniind dorința Bulgariei și Italiei de a susține tendințele pozitive in viața internațională.• O RACHETA DE TIP „TRIDENT 2", lansată de la bordul unui submarin în imer- siune. a fost distrusă, la scurt timp după lansare. în zona Cape Canaveral, informează a- genția ADN. Racheta deviase de la cursul normal șl amenința să lovească o zonă locuită.
• CONGRESUL S.U.A. a a- 

probat alte 65 milioane dolari 
pentru extinderea unui poligon 
de experimentări pentru siste- 
memele S.D.I. (Inițiativa de A-

• CONSILIUL DE SECURITATE a aprobat planul de pace pentru Sahara occidentală, prezentat, in luna august, de secretarul general al O.N.U. reprezentanților Marocului^ și Frontului lisario. general municat Consiliului că Marocul și ceptat i și O.U.A., referitoare soluționarea pe cale i nică a conflictului vind Sahara . occidentală. Planul prevede încetarea focului: între cele două părți, trecerea teritoriului respectiv sub supravegherea O.N.U. și organizarea sub egida O.N.U. și O.U.A.. a unui referendum cu privire la viitorul Saharei occidentale — informează agențilie A.D.N. și China Nouă.

Po-Totodată secretarul al O.N.U. a coPolisario propunerile O.U.A., au -ac- O.N.U.! la paș- ori-

• LA BOGOTA au început lucrările unui seminar internațional pe tema protejării me- -

diului înconjurător — informează agenția Prensa Latina. Experți din diverse țări dezbat probleme referitoare la elaborarea unei strategii de conservare a mediului ambiant, în corelare cu dezvoltarea econo- .mică, socială și ecologică.• LA PARIS au început, miercuri, lucrările celei de-a patra conferințe ministeriale a UNESCO pentru Europa. Participă miniștrii pentru problemele educației din Europa, Canada și Israel, acestea din urmă fiind raliate la grupul european al UNESCO.Participanții „ ___ _____dezbat situația învățămîntului pe continent, posibilitățile de intensificare a cooperării în acest domeniu^ alte aspecte legate de dezvoltarea acestui sector, informează agenția E.F.E.Conferința a fost deschisă de directorul general al UNESCO.• PRINTR-UN CONCERT FESTIV, la Conservatorul din Moscova a luat sfîrșit cel de-al doilea festival internațional „Zilele muzicii vechi". Pe lingă manifestările muzicale care durat două săptămîni, în drul festivalului au mai ; loc o conferință științifică vind muzica medievală- și nascentistă și un seminar tema interpretărilor ale muzicii baroce.

la conferință

i au ca- avut pri- re- pe moderne
EXPERIMENT EȘUAT

TOKIO 21 (Ager
pres). — Lansarea 
modelului experi
mental al viitoarei 
navete spațiale ja
poneze a eșuat, a a- 
nunțat. la Tokio. In- 

.............  * științe 
Balonul

stitutul de 
spațiale, 
care trebuia să ridi
ce „mini-naveta"

pină la poziția de 
lansare a început să 
coboare înainte de a 
atinge altitudinea de 
20 km, așa cum fu
sese programat in 
cadrul experimentu
lui. Controlorii tes
tului, au procedat la 
detașarea navetei, 
care s-a prăbușit în

Oceanul Pacific, îm
preună cu 
lansatoare.
Iul experimental are 
dimensiunile de 
șapte ori mai reduse 
decit cele ale nave
tei aflată in curs de 
realizare in Japonia.
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Obiective ale industriei extractiveR.P. Mongolă acordă o atenție deosebită dezvoltării industriei extractive. Ca urmare a măsurilor adoptate în acest important sector industrial, ramura extractivă a înregistrat în ultimii ani o creștere a producției de 18,7 ori.Anul trecut, întreprinderile extractive, au realizat aproximativ 19 la sută din producția industrială netă și peste 40 la sută din exportul Mongoliei. Datorită creșterii capacităților întreprinderilor aflate în funcțiune și exploatării a noi zăcăminte de fluorină, de exemplu, volumul extracției va spori în 1990. de 1,8 ori comparativ cu 1980.Se preconizează extinderea capacității combinatelor de înnobilare a minereurilor „Erdenet" și „Bor-undur". în vederea creșterii eficienței economice a producției și a gradului de utilizare a materiei prime minerale, vor fi studiate posibilitățile pentru punerea la punct a unui nou ciclu de procese tehnologice de prelucrare a minereurilor de cupru și molibden.
Noi măsuri represive adoptate . 

de autoritățile sud-africanePRETORIA 21 (Agerpres) Autoritățile sud-africane au arestat mai mulți opozanți ai politicii de apartheid, printre el aflindu-se și lideri ai organizației ilegale Frontul Unit Democratic, a anunțat postul de radio din Africa de Sud. Se relevă, totodată, că poliția a efectuat percheziții la sediile Congresului sindicatelor sud- africane (COSATU) și altor organizații antiapartheid. Printre cei arestați se află și Trevor Manuel, lider al Frontului Unit Democratic, eliberat in luna iulie, după ispășirea unei pedepse de doi ani in închisorile sud-africane pentru încălcarea așa-zisei „legislații de urgență".PRETORIA 21 (Agerpres). — Politia sud-africană a arestat, miercuri, in portul Durban 160 de participanți la greva muncitorilor portuari, declarată în sprijinul îmbunătățirii condițiilor lor de muncă si de viată, împotriva docherilor greviști

au fost folosite însemnate forțe ale politiei si armatei regimu- v lui de la Pretoria.LUANDA 21 (Agerpres) — Președintele Organizației Poporului din Africa de Sud-Vest (SWAPO), Sam Nujdma, ’ a cerut secretarului general al O.N.U. să exercite presiuni asupra guvernului de la Pretoria pentru a-1 determina să renunțe la „actele provocatoare și teroriste" împotriva populației civile din Namibia. Intr-un mesaj dat publicității la Luanda, el a arătat că trupele sud-africane mențin starea de tensiune și intirhidare în acest teritoriu pentru a împiedica orice acțiuni legate de aplicarea rezoluției 435 a Consiliului de Securitate privind independența Namibiei. In Namibia continuă să se mențină o situație gravă, în special în ncrdul țării, unde soldații sud- africani terorizează populația locală, arată mesajul.
Combinatul Poligrafic „Casa Scînteii". 40 36?


